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Despre vânzarea pământurilor Şi Despre înDatorarea româniei

Noi nu suntem contra îmbogăţirii celor ce 
vin şi se aşează în ţară. Dar, ca de dragul 
lor să ucidem oamenii noştri proprii, ca 

de dragul luxului, desfătărilor, înlesnirilor de trai 
să compromitem existenţa fizică şi morală a rasei 
române, iată ceea ce e de neauzit şi de neînţeles. 
Dar creditul statului e sus, ni se zice. Să nu se uite 
cum că încă aveţi ce vinde.

Mai sunt de vândut trupurile de moşii ale statu-
lui, mai e de vândut dreptul de-a le cumpăra; mai 
sunt de vândut încă multe din România din câte 
strămoşii au păstrat. Şi, dacă ne veţi întreba care 
e împrejurarea ce inspiră străinătăţii încredere în 
solvabilitatea statului român, vă vom spune ase-
menea care e. Din ce în ce elementele naţionale 
sunt substituite prin cele străine; siguranţa că 
România devine un simplu nume pentru a în-
semna colonii din centrul Europei lângă Dunăre, 
siguranţa că poporul nostru nu mai e în stare de 
a-şi recâştiga vreodată pământul patriei sale din 

mâini străine, pe această siguranţă că viitorul e al 
lor în această ţară, ei creditează guvernul.  

Matei Basarab răscumpăra cu bani din viste-
rie pământuri încăpute pe mâini străine; astăzi 
trei din patru părţi ale acestor pământuri sunt în 
asemenea mâini. Se înţelege că cu pământul trec 
drepturile publice, cu acestea Parlamentul, cu 
Parlamentul puterea.

La noi, în ţara absolutei libertăţi, este cu 
putinţă ca lucrătorul să nu se bucure nici de 
duminecă, nici de sărbătoare, să nu se bucure nici 
de răgazul pe care Scriptura îl asigură până şi ani-
malelor. Mania de a trata pe om ca simplă maşină, 
ca unealtă pentru producere, este, întâi, tot ce 
poate fi mai neomenos; al doilea, dezastruoasă 
prin urmările ei. Căci, vita de muncă se cruţă la 
boală, i se măsură puterile, nu se încarcă peste 
măsură, pierderea ei e egală cu cumpărarea alteia, 
încât interesul proprietarului este cruţarea. La om 
lucrul se schimbă. Poate să se stingă în bună voie, 

se va găsi totdeauna altul la loc, căci nevoia e o 
dăscăliţă amară, care primeşte orice condiţii.

Avem la datorii: o jumătate de miliard de fran-
ci datorie publică, o scădere regulată atât a mun-
citorilor agricoli cât şi a breslaşilor, o despoiere 
neîndurată a ţăranului, ba sărăcirea claselor de sus, 
produsă prin sărăcirea generală, iar negoţ şi meserii 
în mâni străine. Am admis legiuiri străine? Ei bine, 
nu le-am admis pentru român, cu trebuinţele căruia 
nu se potriveau, ci pentru elemente economice cu 
care se potrivesc şi care ştiu a se folosi de dânsele. 
Am creat o atmosferă publică pentru plante exotice, 
de care planta autohtonă moare. [...] Statul e azi 
maşina prin mijlocul căreia cei laşi se răzbună asu-
pra potrivnicilor lor politici. Iată la ce hal am ajuns 
cu suveranitatea poporului, libertatea, egalitatea şi 
fraternitatea. Apoi bune sunt? Bune, numai au un 
cusur: Nu se potrivesc.

Mihai EMINESCU

Actualitatea clasicilor

Timpul - 1 dec. 1882
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Ca să ne dăm seama de rigoarea 
cu care Primăria de odinioară a 

Timişoarei se apuca de o construcţie, luăm 
ca exemplu operaţiunile de cumpărare 
a terenului şi de evaluare a costurilor 
construcţiei ce există azi, cum mergi din 
Cetate spre Fabric, mărginită de Piaţa Ro-
manilor, str. 3 August 1919 și Ştefan cel 
Mare. La începutul veacului XX existau 
aici casele Ristic şi Sigmund. După în-
delungi evaluări şi tratative, Primăria le 
cumpără şi le dărâmă. Lucrurile se petrec 
între anii 1902 şi 1907. În acelaşi timp 
evaluează şi costurile noii construcţii, 
investeşte bani publici în acţiuni sigure, cu 
dobândă garantată şi acumulează capitalul 
necesar. Mai apoi stabileşte terenul pe care se va 
construi. Mai ia câteva zeci de stânjeni din piaţă, 
alte zeci din strada 3 August (fostă pe atunci An-
drassy). Îi cere tânărului arhitect-şef Lászlö Székely 
să facă planu-rile, între timp arvuneşte apartamen-
tele de închiriat unor persoane şi firme interesate, 
estimând costurile de amortizare în ani. Și când 

toate acestea sunt realizate, inclusiv firmele ce vor 
lucra pe operaţiuni şi tipuri, începe construcţia. 
Aceasta se ridică parcă singură și, din iunie 1908 
până-n august 1909, treaba e gata. Costul terenu-
lui şi al dărâmării vechilor case este de 100.000 
coroane, iar noii clădiri, de 460.242 de coroane. 
Are două intrări: prin Piaţa Romanilor şi prin str. 
Ştefan cel Mare, care sunt înguste, simple. Ac-

centul arhitectural cade pe volume, şi nu pe 
decoraţiuni. Latura cea mai lungă este pe 
str. 3 August şi aici ferestrele sunt geminate. 
La etajul doi, o cornişă pronunţată şi sub ea 
console, în care sunt încastrate mici coloane 
pe care stau urși şi gorile (sigur v-aţi uitat 
până acolo sus şi le-aţi văzut?). Turnul din 
colţ spre piaţă sugerează ceva medieval. 
Mai ales că pe  acolo, pe undeva este și-o 
statuie a unui cavaler de odinioară. Bal-
coanele completează imaginea de ansamblu 
a acestui adevărat plan urban. Dacă vrem să 
cunoaştem şi primii locatari, iată-i: la parter, 
firma Schneider, asociaţia comercianţilor, 
restaurantul lui Wassel, firma fraţilor 
Deutsch, firma Kincs Vertes și Balint. Cum 
cetăţenii ceruseră să fie, undeva, și un loc 
de întâlniri, la etajul I funcţiona Cercul de 

petrecere. Li se alătură dr. Freund şi Kohn; la 
etajul doi era baronul Salis-Seeweis, Kinsky și 
Goiginget. Casa este vândută, după câţiva ani, 
industriaşului Totis. În timp clădirea mai poartă şi 
numele de Stephanie-Palais. Dar pentru noi a fost 
şi este Casa de Raport a Primăriei municipale.

Casa de Raport a Municipiului din Fabric

Omar KHAIYAM

Rămâi să mai ciocnim o cupă
La hanul vechi de pe coclauri,
Căci pentru vin şi pentru tine
Mai am în sân trei pungi cu aur.
Rămâi să ne-alungăm tristeţea
Şi setea fără de-alinare
Cu vinul negru de la hanul
Din valea umbrelor fugare!
  
Ştii tu, frumoaso, că ulciorul
Din care bei înfrigurată

E făurit din taina sfântă, 
Din taina unui trup de fată?
L-a făurit cândva olarul,
Cel inspirat de duhul rău,
Din taina unui trup de fată
Frumos şi cald ca trupul tău.
 
 Înmiresmează-te, frumoaso,
Ca pe-un altar de mirodenii
Cât zarea-i plină de albastru, 
Cât lumea-i plină de vedenii
Şi-atât cât darurile noastre

Mai au pe margini bucurii,
Căci mâine în zadar vei bate
La porţi de suflete pustii.
 
Ca mâine-om putrezi-n morminte
Uitaţi nepomeniţi de nime,
Ca mâine vor veni olarii
Să fure lut din ţintirime.
Şi trupul tău care mi-e astăzi
Cel mai iubit dintre limanuri
Va fi un biet ulcior din care
Vor bea drumeţii pe la hanuri. 

ULCIORUL
Din poezia frumoasă a lumii



2. ianuarie

 oaia de 
Jimbolia

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Administrația locală a orașului Jimbolia 
a adunat de-a lungul anului numeroase 

izbânzi sub forma investițiilor publice. Astfel, 
la sfârșitul lui 2016, jimbolienii s-au putut 
mândri cu amenajarea parțială a platformei 
pavate din fața instituției administrative 
orășenești, proiect ce va continua în primăvară 
și  construirea unui garaj pentru noua utilitară 
achiziționată prin eforturile primăriei, pentru 
pompierii locali. De asemenea, s-au continuat 

asfaltările și reparațiile carosabilului pe diverse 
artere ale orașului, s-au efectuat săpături pentru 
introducerea rețelei electrice de tensiune medie 
în subteran și s-au început lucrările la un nou 
teren de sport, modern și la noua piață. Tot 
în 2016, operatorul regional de apă-canal a 
desfășurat lucrări referitoare la investiția de 
canalizare. 

Deși acum orașul arată ca un imens 
șantier, pe măsură ce se vor finaliza lucrările 

subterane, se vor pune la punct și ultimele 
detalii, legate de refacerea carosabilului și 
amenajările stradale, cu sistemele de acces și 
scurgere pluvială, dar și cele legate de spațiile 
verzi. Și cum la o gospodărie lucrul nu se mai 
termină, imediat ce se vor fi finalizat aceste 
investiții, orașul așteaptă alte și alte proiecte 
menite să așeze comunitatea la loc de frunte în 
Banatul istoric.

Proiecte de investiţie publică în 2016

Căminul pentru persoane vârstnice din Jimbolia a primit, 
cu ocazia sărbătorilor de iarnă, vizita studenților din anul 

I ai departamentului de Asistență Socială din cadrul Facultății de 
Sociologie și Psihologie, Universitatea de Vest din Timișoara. „E o 
acțiune concertată împreună cu studenții de la Asistență Socială. Noi 
avem un parteneriat cu dumnealor de câțiva ani de zile, atât pentru 
practica studenților, cât și pentru activități care să vină în folosul 
vârstnicilor noștri, deopotrivă cu cel al studenților. Există o ruptură 
între generații, ceea ce s-a recunoscut la nivel mondial și european. 
Deocamdată, pași în această direcție s-au făcut prea puțini. Odată 
cu conceptul de îmbătrânire activă, care mută accentul și pe vârsta 
a treia, dar de fapt se încadrează într-o strategie menită să ușureze o 
societate pentru toate vârstele, se organizează aceste acțiuni care nu 
se încadrează atât într-o strategie, cât în dorința noastră de a le arăta 
vârstnicilor că au loc într-o societate, că sunt valorizați în cadrul 
acesteia” a declarat managerul căminului, domnul Eugen Bucur.

 Studenții au adus cu ei cele mai frumoase colinde, reușind să 
instaleze atmosfera magică a sărbătorilor. Mai mult decât atât, 

împreună au confecționat decorațiuni pentru Crăciun, unindu-și forțele creativității. Au pictat, 
au decupat, au spus povești, oferind unul altuia șansa de a se cunoaște mai bine. 

Căminul pentru persoane vârstnice 
a primit colindători

Luna decembrie 2016 a venit cu o nouă 
izbândă a administrației locale a urbei 

de la graniță. S-a reușit popularea cu pește 
erbivor a bălților Albastră, Cânepă, Doi și 
Herișan. 2500 de kg de pești au fost eliberați 
în apele Jimboliei pentru pescarii amatori.

Domnul consilier Petru Ciuciulete a 
dat detalii referitoare la această acțiune: 
„Cantitatea nu este mare, sunt 2500 kg de 
pește, dar, așa cum am promis pescarilor, 

nu am mai băgat crap, fiindcă este deja mult 
puiet în bălți. Am dorit să populăm cu pești 
erbivori, care să mănânce iarba de pe bălțile 
din Jimbolia. Astfel se vor crea condiții mai 
bune de pescuit. Ca atare, am adus Amur 
și Novac. Sperăm că bălțile vor dovedi 
adevărate calități pentru pasionații acestui 
sport. Vor putea pescui când doresc pește de 
calitate. Însă, până în 15 martie 2017 se va 
închide pescuitul în toate bălțile din Jimbolia, 
cu excepția bălților Cinci și Șase, și Balta 
Roșie. Am ales să populăm în decembrie cu 
pește provenit din Tisa Petru Ciuciulete, fiind 
dovedită calitatea acestuia.” 

Noi specii de peşte în 
bălţile Jimboliei

Pagină realizată de Jovana StAN

ªi pentru anul 2016 au fost acordate 
premii de excelență de către Rotary 

Club Jimbolia. Cu merite incontestabile, la 
categoria seniori a fost premiată doamna 
Daniela Cîrlig, manager al Spitalului „Dr. 
Karl Diel” Jimbolia. La categoria juniori, 
cu un efort susținut în spate și un viitor 
strălucit în față, a primit premiul de excelență 
Bianca Godescu, în vârstă de numai 15 ani, 
vicecampioană națională de juniori III la lupte 
libere, antrenată de domnul profesor Cornel 
Dobîrcău.

Excelenţa premiată

Jimbolienii au celebrat împreună 
trecerea dintr-un an într-altul. Fie 

că au rămas acasă sau au ales să petreacă în 
localurile din centrul orașului, cu toții au ieșit 
pentru a împărtăși acest moment important 
pentru noi toți în seara dintre ani. A fost 
momentul în care toate inimile și-au îndreptat 
speranța către un nou an, cu experiența anului 

ce a trecut ca un profesor bun prin viețile 
noastre. 

Jimbolienii au închinat în cinstea unui 
nou an rodnic, frumos, așezat deocamdată 
pe dorințe și ce va și susținut de eforturile 
fiecăruia dintre noi în a accede la idealurile 
noastre. Nu au lipsit șampania și spectaculosul 
foc de artificii. 

Împreună în noaptea dintre ani

Domnul primar Postelnicu alături de laureați



3. ianuarie

 oaia 
de Lugoj

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Teatrul Muni-
cipal „Traian 

Grozăvescu” din Lugoj 
a fost la începutul lunii 
trecute, gazda acțiunii 
de înmânare a burselor 
municipale, eveniment 
dedicat performanțelor 
elevilor din unitățile 
de  învățământ  d in 

municipiu, în arii extra-curriculare.  
Bursele municipale se împart astfel în două mari categorii: burse 

municipale civic-culturale şi burse sportive, fiecare dintre acestea având 
câte trei subcategorii: de excelenţă – în cuantum de 100 lei lunar, de 
performanţă – 75 lei lunar şi de merit – 50 lei lunar.

La capătul unui gest de o noblețe rară, Amina Poterașu, elevă a Colegiului 
Național „Coriolan Brediceanu” a spus: „Astăzi am obținut bursa municipală 
civic-culturală; am participat la mai multe concursuri, în special de pictură, 
sunt olimpică la nivel de țară, am obținut locul III. Sunt premiată și pentru 
faptul că am fost în Slovenia, am participat la un proiect, Escape. Pentru tot 
ce am făcut, pentru munca depusă, m-am gândit ca acești bani să îi donez 
unei familii care are nevoie de ei, acum în prag de Crăciun”.

Lugojul 
preţuieşte valoarea

Aflăm dintr-un excelent material semnat de Cristian Ghinea, că cel 
mai important as pect care a influențat e vo lu ția orașului în anul 

trecut a fost cel economic. Lugojul a nului 2016 a înregistrat o incredibilă 
rată a șomajului, de doar 0,7%, mai bună și decât cea a județului Timiș, 
de 1,25%, a doua cea mai redusă rată a șomajului din țară. 2016 a 
fost, printre al te le, anul inaugurării la Lu goj a unei investiții 
majore, de peste 20 de milioane de eu ro, și anume centrul lo-
gis tic Lidl. Și Expansiunea in vestițională continuă cu nume 
sonore precum Kau fland, Dedeman, Carrefour sau Altex.

Prima vizită a unui ambasador american la Lugoj
Lugojul anului 2016 a mai înregistrat un eveniment 

important: prima vizită a unui ambasador al Statelor 
Unite ale Americii în orașul timișean. Astfel, 23 aprilie 
a fost la Lugoj o veritabilă zi a prieteniei româno – a me-
ri cane. Excelenţa Sa, Hans Klemm, ambasadorul la Bu-
cu reşti, a primit Cheia O ra şului, cea mai înaltă dis tincţie 
acordată de au to ri tă ţile locale. În context, me ri tă subliniat 
faptul că, printre marii angajatori din Lugoj, se numără și 
foarte cu nos cu ta firmă americană Honey well, care are la Lu goj divizia 
Honeywell Life Safety Romania.  

Domnul prof. dr. Francisc Boldea şi-a adjudecat la scor al treilea 
mandat de primar al Lugojului

Scena politică, generatoare de pasiuni puternice, nu pu tea lipsi din 

peisajul anului 2016. Social democrații și-au consolidat și extins pu-
te rea pe plan local, unde pri marul en titre Francisc Bol dea a repurtat 
o nouă vic to rie (48% din sufragii, adică 6.800 de voturi). Chiar dacă 
nu a mai fost ales cu 76% din voturi, ca acum patru ani, Boldea s-a 

dovedit a fi un edil șef care și-a păstrat po pularitatea în rândul lu go-
jenilor. O performanță no tabilă a obținut Claudiu Bu ciu, care, 

din postura de independent, a reușit să adune 4.045 de voturi, 
adică a proape 28% din totalul ce lor valabil exprimate. PSD 

a reușit să se impună și în Consiliul local, unde are 10 
consilieri din 19.

Lugojul îl trimite pe Călin Dobra în Camera 
Deputaţilor

Evenimentul politic al lunii decembrie au fost alegerile 
parlamentare. Așteptată cu ma re nerăbdare, cea de-a doua 

rundă a marelui meci politic PSD – PNL a con sem nat o 
victorie zdro bi toa re a ta be rei „roșii”, care a reușit în pre-

mieră să do mi ne și județele din Banat și Ardeal. Municipiul 
nostru nu a făcut excepție și s-a aliniat trendului național. 

PSD a câștigat Lugojul cu un scor dublu față de PNL. Pentru Camera 
Deputaților, 5.022 de lugojeni au votat PSD (41,54%) față de 2.925 care 
i-au preferat pe liberali (24,20%). La Senat, scorul a fost 5.076 (42,5%) 
PSD versus 3.428 (28,4%) PNL. În aceste condiții, doar lu go jeanul Călin 
Dobra a in trat în Parlamentul Ro mâ niei, ca deputat.

Privind peste umărul anului

Primăria a anunţat că are în vedere ri-
di ca rea unei noi săli de sport în mu ni-

ci piu.Noua facilitate ar urma să deservească 
în principal secţiile de gimnastică de la CSŞ 
şi CSM Lugoj.

„Avem rezultate foarte bune la gimnastică 
şi de aceea tre bu ie să facem o sală de an-
tre nament pentru gimnaşti unde să poată să 
intre toate a paratele, pe care le-au pri mit de 
la federaţie. Acum gim naştii se pregătesc 
în sala din Ştrand, împreună cu sportivii 

de la lupte şi de aceea mai avem nevoie de 
o sală numai pentru gim nas ti că, pe care o 
vom construi pe modelul Sălii Lavinia Mi-
loşovici, de pe strada Ca ransebeşului. Avem 
sală pen tru volei, sală pentru hand bal, sală 
pentru lupte, sală pentru judo, ne mai tre-
bu ie una pentru gimnastică” a spus domnul 
primar Francisc Boldea.

Noul amplasament este propus pe un 
teren al primăriei din noua zonă rezidenţială 
Militari, de pe strada Timişoarei.

„Avem rezultate foarte bune la gimnastică şi de aceea tre bu ie să facem o sală 
de an tre nament pentru gimnaşti”

 Francisc Boldea, primar al municipiului Lugoj

Pr i m ă r i a 
m u n i c i p i u l u i 

nostru a reuşit să fi-
na l i  ze ze şi  să pună 
în funcţiune linia de 
putere electrică care 
al imentează un nou 
c i rcui t  de  i luminat 
stradal. Pe cele două 
străzi principale ale 
zonei rezidenţiale, în 
care sunt ridicate circa 40 de ca se au fost plantaţi peste 100 de stâlpi care 
au scos din întuneric cartierul pe timpul nopţii. „Acum, când vine noap-
tea, nu ne mai e teamă să ieşim din case”, a spus Mi oa ra D., o locuitoare 
a uneia din vilele construite pe lo cul fostei unităţi mi li ta re. Mai multe 
u tilaje şi echipe de muncitori sunt mobilizate pentru rea li za rea fundaţiei 
celor două străzi, lu crările fiind în stare a van sată. „Se execută lu crările 
contractate pentru as faltarea străzilor din car tie rul Mi li tari. Proiectul este 
în de ru lare, s-a săpat pen tru a me najarea fundaţiei drumurilor şi urmează să 
punem două straturi de as falt. Acum avem şi ilu mi na tul gata, ne mai trebuie  
doar străzile să le facem să aibă şi cei care şi-au făcut ca se acolo con diţii 
nor ma le”, a spus domnul Fran cisc Boldea, primarul orașului nostru.

Rezidenţii noului cartier lugojean au 
lumină pe stradă

Pagină realizată de Jovana StAN



4. ianuarie

 oaia 
de Ramna

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Adrian MotECA - preot paroh

A alege să te pui în 
slujba oamenilor nu 

este un lucru ce sufletele 
lipsite de tărie se angajează 
să îl facă. Mai mult decât 
simpla persoană a preotu-
lui român este vocația omu-
lui bun, înzestrat cu calități 
de îndrumare a aproapelui 
său, ceea ce caracterizea-
ză omul așezat în fruntea 
enoriașilor săi. Părintele 

Arsenie Boca spunea că „preoții poartă preoția 
lui Hristos; prin iertarea lor, Dumnezeu te iartă, 
prin graiul lor, Dumnezeu îți vorbește. Prin ei, 
Dumnezeu te cheamă, oricât ai fi de păcătos”. 
Este chiar misiunea Precucernicului Părinte 
Adrian Moteca:

Am trecut într-un nou an așa cum am știut fie-
care, cum ne-a dictat conștiința sau sufletul… 
Dar spuneți-mi cum este plăcut lui Dumnezeu să 
sărbătorim Anul Nou?

4Știm cu toții că la trecerea dintre ani Biseri-
ca a rânduit o slujbă. Slujba aceea de mulțumire 

care se săvârșește în jurul orei 12, atunci când 
fiecare om se bucură în felul lui de trecerea de 
la un an la celălalt. Dacă Biserica a rânduit ca 
această slujbă să se țină la acel moment, care 
este sau nu este atât de important, înseamnă 
că biserica chiar și atunci, în acele clipe, chea-
mă la rugăciune, ne cheamă pentru a-i mulțumi 
lui Dumnezeu pentru ceea ce s-a întâmplat în 
anul ce sfârșește și pentru a-l ruga pe Dumne-
zeu să binecuvânteze anul care începe. Suntem 
chemați la rugăciune dincolo de toate petrece-
rile și de toate bucuriile lumești pe care le oferă 
lumea. 

Sărbătorim prima zi a anului odată cu unul 
dintre marii sfinți ai creștinătății…

4Sfântul Ierarh Vasile cel Mare, așa cum 
este numit în religia ortodoxă, este unul din-
tre principalii teologi ai Bisericii de la care am 
moștenit și o Sfântă Liturghie, Liturghia Sfân-
tului Vasile cel Mare, pe care o săvârșim oda-
tă cu pomenirea sa și avem de la el rămase o 
grămadă de opere literare patristice. De ase-
menea, opere de caritate pe care le-a săvârșit 
pe vremea sa și care sunt actuale chiar dacă au 

trecut aproximativ 1600 de ani. Sunt actuale și 
de trebuință preoților și credincioșilor și în zile-
le noastre. Atunci când vorbim despre Sfântul 
Vasile cel Mare nu putem să nu amintim despre 
vasiliadele pe care le făcea la acea vreme, des-
pre faptele bune: dădea de mâncare văduvelor, 
sărmanilor. Lucrurile acestea se întâmplă și azi,  
le vedem și acum, chiar dacă Biserica în fața oa-
menilor, prin televiziune sau alte mijloace de in-
formare în masă, este denigrată și este arătată 
oamenilor că nu face nimic pentru credincioși. 
Există o mulțime de cantine sociale în întreaga 
Patriarhie Română, sunt o mulțime de cantine 
și de spitale unde mănâncă și se îngrijesc de la 
copii mici și până la bătrânii pe care nu are cine 
să îi îngrijească, iată, urmând modelul acestui 
sfânt care s-a îngrijit și care a lăsat poruncă 
pentru îngrijirea de cei sărmani.

Mă bucur foarte mult că ați adus vorba des-
pre aceasta fiindcă avem nevoie cu siguranță de 
o revitalizare a conștiinței noastre referitoare la 
Biserică și de o apropriere mai profundă. 

 Existã o mulþime de cantine sociale în întreaga Patriarhie Românã

Dialog consemnat de
Ionela-Flavia FANU

La Ramna, anul 2017 vine aducând cu 
sine apa pentru care doamna primar 

a făcut mai multe demersuri. După o scurtă 
vizită la București, doamna primar Magdalena 
Ciurea vine cu vești bune. Domnia sa a reușit 
să semneze un contract prin care Ministerul 
Dezvoltării va finanța introducerea apei curente 
în localități. „Viitoarea reţea va acoperi satele 
Ramna şi Valeapai, iar valoarea investiţiei se 
ridică la aproximativ şase milioane lei. Curând 
va avea loc licitaţia, iar perioada de execuţie va 
fi de patru ani”, dă asigurări doamna primar.

Nu este însă singura treabă cu care doamna 
Ciurea a mers la Ministerul Dezvoltării. A înaintat, 
de asemenea, o cerere referitoare la introducerea 
rețelei de canalizare, proiect pentru s-a făcut deja 
un studiu de fezabilitate. Investiția referitoare la 
canalizare se ridică la aproximativ aceeași valoare 
ca aceea care vizează rețeaua de apă curentă. 
Intenția edilului este de a implementa cele două 
proiecte în aceeași perioadă, fiind mai practic 
ca lucrările să se execute simultan, ceea ce ar 
însemna ca locuitorii să beneficieze mai repede de 
apă curentă în casele lor.

Anul nou vine cu semne bune
Ioana FILIP

Iarna și-a arătat adevărata față în prima 
lună a anului 2017, iar cetățenii trebuie 

să cunoască măsurile de prevenire a pericolelor 
cauzate de zăpadă și ger. Inspectoratul pentru 
Situații de Urgență „Semenic” Caraş-Severin 
vă transmite câteva recomandări pentru a evita 
aceste pericole.

Să aveți mereu la îndemână: sare și nisip 
pentru topirea gheții și îmbunătățirea aderenței pe 
căile circulabile; unelte de îndepărtare a zăpezii; 
combustibil de încălzire în cantitate suficientă. 
De asemenea, verificați mereu mijloacele de 
încălzire.

Urmăriți mereu buletinele meteorologice și 
informațiile autorităților locale responsabile cu 

gestionarea situațiilor de urgență. 
În cazul în care sunteți blocați de viscol în 

afara localităților luați următoarele măsuri: 
trageți pe dreapta, porniți luminile de avarie 
și prindeți o bucată de pânză sau ce aveți la 
îndemână pe antena radio ori la geam; sunați 
la 112 și rămâneți în autoturism până la sosirea 
echipelor de intervenție. De asemenea, porniți 
motorul aproximativ 10 minute la fiecare oră, 
iar dacă este noapte , porniți lumina din interior 
pentru ca echipajele să vă localizeze.

Conduceți prudent și aveți mare grijă cum 
folosiți instalațiile electrice și de încălzire!

Recomandări pentru sezonul rece
Jovana StAN

Echipa locală de fotbal A.S. F.C. Ramna 
2000 a înregistrat un parcurs mulțumitor în 

anul 2016. Deși rezultatele nu sunt cele mai bune, a 
reușit să se poziționeze pe locul al șaptelea în etapa 
a zecea  din liga a V-a, Zona Reșița. Ultimele două 
etape au venit cu două remize în meciurile cu A.S. 
Viitorul Vermeș și cu A.S. Intersport Măureni. Iar 

în etapa a șaptea au obținut o victorie zdrobitoare 
în disputa cu A.S. Viitorul Iam, încheiată cu 
scorul de 8-0. Așadar, echipa antrenată de domnul 
Ilie Ciurea a avut o evoluție bună în anul 2016, 
sperând ca în 2017 să înregistreze mai multe 
victorii. Administrația locală este mereu alături de 
echipă, iar doamna primar va oferi sprijinul său și 
anul ce recent a început.

A.S. F.C. Ramna 2000 a încheiat cu bine anul 2016
Jovana StAN
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

În cazul în care plecaţi de la domiciliu, in-
diferent de perioada în care lipsiţi, rugaţi 

un vecin de încredere să ţină sub observaţie casa 
şi să anunţe imediat poliţia dacă observă persoane 
suspecte care staţionează fără motiv în faţa uşii sau 
care încearcă să descuie uşa.

Pentru siguranța dumneavoastră, precum și a 
bunurilor pe care le dețineți, manifestați vigilență 
în momentul primirii străinilor în locuință, nu lă-
saţi copiii nesupravegheaţi şi nu le permiteţi să 
consume alcool, evitaţi persoanele turbulente sau 
în stare de ebrietate și alegeţi drumurile intens cir-
culate, luminate. De asemenea, evitaţi zonele în 
construcţie, parcurile pustii şi străzile lăturalnice 

și nu acceptaţi compania persoanelor necunoscute. 
În cazul în care sunteţi victima sau martorul unei 
infracţiuni, apelaţi numărul unic de urgenţă 112! 
Reţineţi cât mai multe detalii despre autor: înfăţi-
şare, particularităţi, direcţia în care se deplasează, 
numărul de înmatriculare a autoturismului folosit 
de acesta, eventuali complici, etc. şi comunicaţi 
toate amănuntele poliţiei.

Poliţia vă recomandă!
Pentru siguranţa dumneavoastră

Diana MIHAI

Un obicei de Crăciun vechi de sute de ani 
se păstrează în orașul nostru - colindul 

dubaşilor. Tineri aleşi după anumite criterii, 
îmbrăcaţi în costume populare moştenite din 
tată în fiu, bat dubele (tobele) într-un ritm 
alert, mergând din casă în casă,  la biserică și 
la mănăstire. Dubaşii sunt tineri care moştenesc 
tradiţia din tată în fiu şi care o duc mai departe 
prin colinde cântate în ritmul dubelor (tobe) 
lovite cu putere. Cei mai „bătrâni” dubaşi care 
activează în aceste trupe de colindători au cel 
mult 30 de ani, iar cei mai tineri sunt primiţi încă 
din adolescenţă, de la 15-16 ani.

În trecut, tinerii care doreau să intre în 
formaţia de dubaşi erau supuşi unui test. Ei 
erau puşi să sacrifice un animal - un mânz, un 

viţel ori o capră, iar din pielea animalului să 
făurească o dubă. Acest obicei s-a pierdut, însă. 
Acum este suficient ca tânărul să îşi dorească să 
facă parte din formaţie şi să îndeplinească unele 

condiţii minime. Cei mai bătrâni, foşti dubaşi, 
când primesc colindătorii de Crăciun, îi supun 
pe cei mai tineri unor teste pentru a se convinge 
că tradiţia este pe mâini bune.

Dubaşii poartă costume tradiţionale, vechi de 
sute de ani, moştenite din strămoşi. Costumele 
lor sunt cusute din pânză albă, iar în partea de 
jos a cămăşii este aplicată o broderie făcută de 
mâini pricepute. Peste cămaşă, băieţii poartă 
veste de culoare albă, împletite cu fir din lână 
de oaie. La mijloc ei poartă curele şi neapărat 
o batistă. Nu lipseşte nici tricolorul, pe care 
dubaşii îl poartă cu mândrie pe piept. Pe cap ei 
poartă căciuli de astrahan împodobite cu flori, 
cu pene de fazan şi bineînţeles cu tricolor. Ei 
înşişi sunt cei care împodobesc căciulile, pe 
care le poartă cu fală.

Colindul dubaşilor din Ţara Făgetului, unul din cele mai 
vechi obiceiuri de Crăciun din Banat

 Jovana StAN

Din lada noastră cu zestre spirituală

„Noul an să vă aducă bucurii, realizări şi pace în suflet!”
Marcel AVRAM, primarul oraşului Făget

La început de an 
2017, primarul 

Marcel Avram îşi în-
dreaptă gândurile sale 
bune către locuitorii 

oraşului Făget. „De sărbători, toți devenim mai 
buni, mai îngăduitori, iar spiritul Crăciunului 
ne cuprinde și ne îndeamnă să adresăm un gând 
bun și o urare tuturor celor pe care i-am întâl-
nit, cu care am lucrat, alături de care am stat 
sau cu care ne-am contrazis, de-a lungul anu-
lui. Acum, la început de 2017, pentru că fiecare 

m-ați ajutat, într-un fel sau în altul, cu multe 
sfaturi, dar și cu critici constructive, vreau să 
vă mulțumesc și să vă asigur că voi încerca să 
rezolv problemele din oraşul nostru, cu toată 
grija. Vă doresc sincer ca noul an să vă adu-
că multe bucurii, realizări şi pace în suflet. La 
mulţi ani!”

Un Bulz bănăţean de 30 de metri, 
Festivalul Naţional de Colinde şi 

Obiceiuri de Crăciun „Colindăm Domnului 
Bunu”, spectacole muzică populară cu zeci 
de solişti şi formaţii artistice au fost cele mai 
aşteptate momente la cea de-a doua ediţie a 
Târgului de Crăciun de la Făget, amenajat în 
Parcul Central al oraşului. Ca şi în anul trecut, 
organizatori au fost Casa de Cultură, Primăria 
şi Consiliul Local Făget. „Au fost zile frumoase 
şi ţin să le mulţumesc celor care au muncit la 
organizarea acestei manifestări pe care v-o 
oferim din tot sufletul. Ca şi anul trecut, am 
pregătit pentru făgeţeni un bulz record, cea mai 
mare mămăligă cu brânză şi smântână din zonă, 
care va deveni o tradiţie la Târgul de Crăciun de 
la Făget. Vreau să menţionez că  evenimentele 
din aceste trei zile s-au făcut şi cu sprijinul 
sponsorilor, şi le mulţumim pe această cale”, a 

transmis primarul Marcel Avram.
Târgul s-a desfăşurat joi, vineri şi sâmbătă, 

din 15 până pe 17 decembrie 2016. În prima 
seară a avut loc parada dubaşilor, de la biserica 
ortodoxă în Parcul central, apoi a urmat 
pregătirea de către organizatori, în frunte cu 
edilul Marcel Avram, a bulzului uriaş, care a fost 
împărţit gratuit făgeţenilor, alături de sărmăluţe 
şi un păhărel de vin, în cadrul festivalului. 
Trebuie spus că mămăliga a fost preparată de 
Ionică Deschiu, un cioban de la Sibiu, maestru 
în ale preparatelor tradiţionale mutat de 17 ani 
pe meleaguri bănăţene, şi că brânza şi smântâna 
folosite la preparatul uriaş a fost donată de 
Napolact.

Timp de trei zile, la târg au fost concerte de 
colinde şi cântări tradiţionale, susţinute de peste 
150 de artişti, printre care Robert Târnăveanu, 
Stana Stepanescu, Mircea Crâţişorean, Gabi 
Zaharia, Otilia Radu, Ramona Ilieşi Drăgan, 

Florin Bolta şi Luminiţa Safta, dar şi oaspeţi 
din Sibiu, Hunedoara şi Arad. Nu au lipsit 
nici comercianţii cu produse tradiţionale, fel 
de fel de plăcinte, prăjituri, vin fiert, produse 
artizanale, decoraţiuni, pe toată durata Târgului 
de Crăciun. 

târg de Crăciun de poveste, la Făget
Diana MIHAI

Diana MIHAI
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Oraşul Lipova a intrat în Noul An, 2017, 
sub o ploaie de culori şi adevărate 

jocuri de scântei, care pentru câteva momente 
au „aprins” cerul oraşului, acoperindu-l cu o 
adevărată paletă de culori, dansuri de lumini şi 
joc de artificii, fără precedent. 

În noaptea dintre ani, locuitorii oraşului 
Lipova au fost prezenţi în zona centrală a 
oraşului, pe platoul Pieţei Vechi unde a fost 
amplasat şi Bradul Mare de Crăciun, cu puţin 
timp înainte de ora 24.00, pentru a spune într-un 
glas „La mulţi ani 2017!”, dar mai ales pentru 
a vedea şi pentru a se bucura de spectacolul de 
lumini pe care Primăria Oraşului Lipova l-a 
pregătit la cumpăna dintre ani. 

Cu scurt timp înainte de miezul nopţii pe 
platoul din Piaţa Veche a oraşului, în Parcul 
Central, precum şi pe străzile colaterale erau deja 
sute de oameni, care, cu mic cu mare, pregătiţi 
cu sticlele de şampanie în mână, au aşteptat 
nerăbdători startul spectacolului de lumini. 

Aşteptarea a meritat, spectacolul pregătit 
dovedindu-se a fi unul extraordinar, unul peste 
măsura aşteptărilor privitorilor, care, preţ de peste 
15 minute au stat cu ochii aţintiţi spre cer, acaparaţi 
de lumina  cerului de deasupra oraşului Lipova. 

Alături de cetăţenii oraşului Lipova au fost 
prezenţi şi domnul primar al oraşului Lipova 
– Mircea Jichici şi domnul viceprimar Vasile 
Dodon, care au dorit să ciocnească o cupă de 

şampanie şi să spună „La mulţi ani!” şi „An Nou 
Fericit!”, păşind în anul 2017, împreună cu toţi 
locuitorii. 

Finalul spectacolului de pe cer a fost învăluit 
de apaluze, toţi privitorii fiind încântaţi şi plăcut 
impresionaţi de ceea ce au avut parte în Noaptea 
dintre ani.

Cuvintele primarului oraşului Lipova, Mircea 
Jichici, pentru Noul An, au fost transmise cu 
drag şi din suflet pentru toţi cetăţenii, el dorindu-
le, şi pe această cale, tuturor: „An Nou Fericit, 
prosper, presărat cu multă sănătate, realizări 
frumoase şi numai bucurii. Anul 2017 să vă 
găsească pe fiecare, sănătoşi, veseli şi plini de 
speranţe!”.

„Anul 2017 să vă găsească plini de speranţe!”
 Mircea Jichici, primarul oraşului Lipova

Privește dragul meu
„Nainte să te culci,
Cum îngerii mereu,
Ne-mpodobesc cu  fulgi.

Așterne iarna  afară
Pastel de puritate…
De-o frumusețe rară,
Iubirea e în toate.

În ramura de brad
Ce tremură vrăjită;
În țurțurii ce cad,
Cu fața poleită.

Ne picură prin viață
Eternitatea sfântă 
Sub albe flori de gheață,
Colindători  ce cântă.

Cu spiritul veghează
A cerului privire; 
Când  Isus ne botează
Cu-a  sa nemărginire.

de Ana Olimpia NICOLESCU 
An  Nou

Tradiţia înrădăcinată de peste 25 în 
Lipova a fost împlinită și în acest an: 

orașul a primit delegaţia germană, reprezentanţi 
ai Cercului de Prietenie Româno-German 
chiar  înaintea Sărbătorii Naşterii Domnului. 
Reprezentanţii delegaţiei din Germania au sosit 
la Lipova pregătiţi cu o mulţime de cadouri şi 
pachete cu dulciuri pentru copiii de toate vârstele 
din Lipova, dar şi de pe toată Valea Mureşului.

Sunetele colindelor au sunat şi de această 
dată pentru oaspeţii mult aşteptaţi în fiecare an 
în prag de sărbătoare. De fiecare dată ei vin cu 
un scop măreţ – acela de a aduce o bucurie şi un 
zâmbet în sufletul copiilor din oraşul Lipova şi 
de pe Valea Mureşului.

Odată cu sosirea delegaţiei germane însoţită 
ca de fiecare dată de Moşul, Sfânta Sărbătoare a 
Crăciunului se simte tot mai aproape, inevitabil, 
spiritul acestei minunate sărbători fiind resimţit 
în sufletul fiecăruia, indiferent de vârstă.

Primirea oficială a delegaţiei, alături de care 
a fost ca de fiecare dată bunul prieten al oraşului 
Lipova, Willi Gehring, a fost întâmpinată în mod 
oficial, luni, 12 decembrie, la Primăria Oraşului 
Lipova, unde primarul Mircea Jichici, alături 

de viceprimarul Vasile Dodon, le-au pregătit 
oaspeţilor germani o primire deosebită, în 
spirit românesc, cu colinde interpretate de către 
îndrăgiţii solişti, Mihai Henţ şi Pavel Filipaş.  
Au fost poftiţi să guste din tradiţionala pâine cu 
sare, după care a urmat o altă surpriză muzicală, 

pregătită de copilaşii din grupa „Florilor” de la 
Grădiniţa PP Lipova, coordonaţi de doamnele 
educatoare Dorina Micle şi Maria Jucu. 

La finalul programului artistic, cei doi 
reprezentanţi, Mircea Jichici şi Willi Gehring, 
au transmis, printr-un scurt discurs, recunoştinţa 

faţă de această frumoasă şi longevivă prietenie, 
care a rezistat şi a adus atât de multe satisfacţii 
şi reuşite de-a lungul anilor, cuvântările lor fiind 
încheiate cu cele mai sincere urări de sănătate şi 
cu tradiţionalul „La mulţi ani”, cântat împreună 
cu toţi cei prezenţi.   

Cuvintele transmise cu această ocazie de 
domnul primar: „Mulţumiri speciale şi o mare 
recunoştinţă acestei minunate echipe, care, de 
mai bine de 25 de ani,  se gândeşte la copiii 
din Lipova şi de pe toată Valea Mureşului şi le 
face, în fiecare an, această surpriză extraordinară 
în preajma Crăciunului, aducându-le astfel 
zâmbetul pe buze şi speranţă în suflete. 

De asemenea, mulţumirile noastre merg şi către 
invitaţii noştri speciali, talentaţii şi îndrăgiţii artişti 
care au interpretat minunatele colinde. 

Pe această cale şi cu o astfel de ocazie 
specială, doresc să transmit tuturor, în numele 
meu şi în numele Primăriei Oraşului Lipova, 
Sărbători fericite şi luminoase alături de cei 
dragi, sănătate, bucurii, belşug şi noroc în toate, 
iar Noul An să îi găsească fericiţi, cu sufletele 
pline de iubire şi speranţă! Crăciun Fericit şi un 
An Nou Fericit tuturor!”.

Delegaţia germană a Cercului de Prietenie Româno-German a ajuns şi în acest an la Lipova

Cu ocazia marii sărbători – 1 Decembrie, 
Ziua Naţională a României, micuţii 

judoka din cadrul Clubului Copiilor Lipova și 
Clubului Sportiv „Şoimii Lipova”  au reunit 
două cluburi din judeţ, pentru a desfăşura o 
nouă competiţie pe tatami,de data aceasta numai 
cu scop educativ şi de verificare. 

Înainte de finalul acestui an, copiii au 
avut astfel ocazia să se pregătească cu multă 
seriozitate, dar şi cu câteva emoţii, chiar dacă 
nu era vorba despre o competiţie oficială şi şi-
au îmbunătăţit tehnicile pentru a fi cât mai buni 
în competiţiile oficiale care vor urma în viitorul 
apropiat. 

„Este al doilea an consecutiv când sărbătorim 
în acest mod Ziua Naţională a României.  Toţi 
sportivii au fost premiaţi cu diplome şi aplauze 
din partea susţinătorilor. Mulţumim că ne-au 
fost alături şi ne-au sprijinit în desfăşurarea 

acestei competiţii, Sensei Csm Arad Drimbe, 
Szabo Cristina de la Cs Podgoria Ghioroc şi 
Primăriei Oraşului Lipova, domnului Tusa 
Zoltan - Director Clubul Copiilor Lipova. 
Tuturor copiilor le transmit multe felicitări 
pentru rezultatele obţinute de-a lungul acestui 
an. Nu în ultimul rând, dorim să urăm tuturor 
celor care ne sprijină în activitatea noastră, 
copiilor şi familiilor acestora, un  Crăciun 
Fericit şi un An Nou plin de realizări şi sănătate 
şi să ne vedem anul viitor cu mai multă energie, 
dorinţă de muncă şi rezultate frumoase!”, a spus 
Prof. Papp Iosif – coordonator al Secţiei de Judo 
din cadrul Clubului Sportiv „Şoimii” Lipova.

De Ziua Naţională a României , micuţii de la secţia de Judo a Oraşului Lipova au avut parte de o competiţie specială

Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPESCU



7. ianuarie

 oaia de 
Giarmata

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Festivalul de Datini, Colinde şi Obiceiuri de Iarnă de la Giarmata, 
la a şasea ediţie!

Primăria şi Consiliul Local Giarmata şi 
Asociaţia Pro Datina au organizat o 

nouă ediţie a Festivalului de Datini, Colinde 
şi Obiceiuri de Iarnă, eveniment devenit deja 
tradiţie, ajungând la şase ani de existenţă. 
Festivalul a avut loc în 17 decembrie 2016, 
la Casa de Cultură din Giarmata, având ca 
invitaţi de seamă ansambluri de dansuri din 
Bucovina, Ardeal şi Maramureş, alături de 
membrii locali ai Ansamblului Sânziene 
Bănăţene. Cu mic cu mare, locuitorii comunei 
Giarmata şi goştii lor veniţi de departe au 
făcut ca sala să devină neîncăpătoare prin 
dorinţa lor de a se bucura, timp de trei ore, 
de momentele frumoase oferite de organizatori 
prin colindele şi dansurile tradiţionale de pe 
scena atent pregătită.

Este foarte frumos din partea primăriei
că a organizat acest festival

„Am venit special pentru acest program 
împreună cu soţia şi vecinii. Ne-am urcat în 
maşină şi am ajuns. Este foarte frumos din 
partea Primăriei că a organizat acest festival 
şi venim mereu cu drag. Este deja o tradiţie 
care are loc înainte de sărbători şi ne bucură 
sufletul. Ne amintim de tinereţe, când îi vedem 
pe tinerii de pe scenă”, ne-a spus unul dintre 
spectatori, Gheorghe Obreja din Cerneteaz, un 
domn de 64 de ani căruia încântarea i se citea 
pe chip şi în ochii limpezi. Câteva rânduri 
mai în faţă de locul acestuia, mai aproape de 
scenă, ca să poată vedea mai bine colindătorii, 
o bătrânică îşi potriveşte, zâmbind, ochelarii. 
Mă apropii de dânsa şi o întreb cum îi place 
spectacolul şi surprizele artistice pregătite lor, 
oamenilor comunei. „Am fost şi anul trecut la 
festival şi tare mult mi-or plăcut colindele şi 
tradiţiile, aşa că am zis către vecina: Hai să 

ne ducem şi acum! Eu sunt venită din Ardeal 
în Giarmata, din 1983, şi m-am acomodat 
după oamenii locului. Îi mulţumim domnului 
primar că ne face bucurii, acum cu festivalul 
de datini, am fost şi la Balul Pensionarilor... 
Mai ieşim şi noi din casă, că suntem bolnave şi 
necăjite. Vecina vine cu bâta, iar eu îs operată 
la coloană, dar venim”, ne-a spus Floarea 
Clăian, o localnică, în vârstă de 67 de ani, din 
Giarmata.

Festivalul de datini, care s-a desfăşurat 
timp de două zile, la Giarmata în 17 decembrie 
şi la Dumbrăviţa, în 18 decembrie, lucru 
devenit tradiţie, a debutat, cum era şi firesc, 
cu urările de bun venit din partea domnului 
primar Virgil Bunescu şi a preotului paroh 
Sorin Vasiu, sub atenta grijă a moderatoarei 
spectacolului, cunoscuta interpretă Felicia 
Stoian. Primul care a primit microfonul a fost 
părintele Vasiu, care a reamintit de importanţa 
sărbătorii Crăciunului şi mesajele colindelor. 
„Mă bucur că ne întâlnim aici, este de faţă 

şi părintele Mihai, noul meu coleg, căruia 
pe această cale îi urăm bun venit. În ceea ce 
priveşte seara de astăzi, cu siguranţă veţi fi 
încântaţi de un program foarte bine închegat 
artistic, colindele au darul de a ne aduce 
aminte de cele strămoşeşti, de credinţa noastră 
ortodoxă”, a explicat părintele Sorin Vasiu. 
 Să ne redobândim mândria de a fi români

Apoi, a venit rândul domnului primar să le 
ureze bun venit invitaţilor, dar şi să îi felicite 
pe cei care s-au implicat în organizarea acestui 
minunat spectacol. „Dragi consăteni, stimaţi 
invitaţi, domnule primar Victor Malac, vecinul 
nostru de la Dumbrăviţa, domnilor consilieri, 
vă adresez din partea Primăriei şi a Consiliului 
Local un „Bine aţi venit!” la cea de a şasea 
ediţie a festivalului de datini de la Giarmata. 
Mă bucur că reuşim an de an, prin sprijinul 
dumneavoastră la buget, să finanţăm acest 
festival. Crăciunul este sărbătoarea darurilor, 
dar şi a speranţei, şi noi sperăm că în anii care 
urmează să ne redobândim mândria de a fi 
români, să ne aducem acasă copiii, bărbaţii şi 
să reclădim această ţară prin mila Domnului. 
Sper să vă bucuraţi de acest spectacol. Nu din 
întâmplare am ales să aducem ansambluri din 
anumite zone ale ţării, forţa vor fi moldovenii, 
ca de obicei, dar au venit şi de la Sălaj, ardeleni 
deosebiţi, maramureşeni, dansatori de la Sibiu, 
iar cea mai mare surpriză vor fi Sânzienele 

bănăţene. Mulţumim încă o dată celor care s-au 
ostenit, Rusalin Hoarcă, Felician Ciolea, Maria 
Petchescu, Veronica Kreten şi doamnei Felicia 
Stoian, care este alături de noi în permanenţă, 
şi tuturor celorlalţi care se străduiesc să facă 
din acest spectacol un moment care să nu fie 
uitat uşor. Doamne ajută şi vă doresc să fiţi 
buni şi frumoşi!”, a cuvântat primarul Virgil 
Bunescu. 

 Îi mulţumim domnului primar
Totodată, doamna Felicia Stoian a ţinut să 

mulţumească edilului pentru darul frumos de 
Crăciun făcut celor din Ansamblul Sânziene 
Bănăţene, care au primit costume populare noi, 
care păstrează elementele tradiţionale. După 
momentele de prezentare şi urări de bine, a 
venit rândul ca dansatorii şi colindătorii să 
urce pe scenă şi să arate spectatorilor talentul 
şi determinarea lor în păstrarea obieiurilor şi 
datinilor strămoşeşti. Una dintre surprize a 
fost prezenţa pentru prima dată la festivalul de 
la Giarmata a Ansamblului Barcăul din Sălaj, 
care are 26 de ani de activitate, aparţinând 
Grupului copiilor din Şimleul Silvaniei, 
condus de Cornelia şi Flaviu Neaga. Aplauze 
nenumărate a cules şi Ansamblul Ardealul al 
Casei Studenţilor din Sibiu, sub îndrumarea 
coregrafului Sorin Bădiţă, cu ale lor jocuri 
de pe Valea Hârtibacilor, dar şi dansurile 
antrenante ale celor din Bucovina. O altă 
surpriză apreciată de spectatorii festivalului a 
fost grupul vocal constituit de Maria Petchescu 
Goia, cu colinde din vechime care au mers la 
suflet auditorilor:

„Ţâne gazdă masa-ntinsă/ Şi lumina-n geam 
aprinsă,/ Că-i vremea umblatului/ Peste vatra 
satului,/ Pe poteca de mătasă,/ Dintr-o casă-n 
altă casă,/ Să ne-adune, bun cu bun,/ Sfânta 
Sară de Crăciun,/ Că-i mai Sfântă decât toate,/ 
La mulţi ani cu sănătate!”

Pagină realizată de Diana MIHAI
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 oaia de 
Remetea Mare

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Ilie Golubov - primarul comunei Remetea Mare

Cine se trezește devre-
me, departe ajun-

ge. Departe a ajuns domnul 
primar Ilie Golubov, un om 
apreciat de întreaga comu-
nitate. Din 2008, de când 
se află în fruntea comunei 
și până astăzi, a schimbat 
total imaginea localităților, 
ca un bun gospodar. La fie-
care întâlnire ne vorbește cu 

o modestie aparte, însă noi știm cât de mult timp 
petrece domnul primar rezolvând treburile admi-
nistrative. Mereu la datorie, pe domnul primar îl 
găsiți chiar și la ore târzii cu o receptivitate imen-
să și un sincer gând de a ajuta:

Domnule primar, ați avut o activitate labori-
oasă atât la primărie, cât și în cadrul Asociației 
Primăriilor din Banatul Istoric, organizație a că-
rui membru fondator sunteți. Spuneți-mi, cum s-a 
încheiat anul 2016 pentru edilul Ilie Golubov?

4Pentru edilul Ilie Golubov eu zic că s-a în-
cheiat bine, având în vedere cele două alegeri, 
pentru primar și pentru recentele alegeri parla-
mentare. Cred că s-au văzut și rezultatele atât 
pe plan local, cât și național, deoarece Timișul, 
știm bine, nu a fost niciodată atât de roșu pre-
cum este azi. Sperăm să satisfacem în marea 

majoritate nevoile cetățenilor comunei și să le 
fim alături.

Aveți câteva proiecte importante pentru anul 
2017…

4Unul l-am demarat deja: schimbarea be-
curilor. Pe lângă acesta, care este de mare 
importanță pentru comună, avem în plan să 
facem trotuare, șanțuri și podețe la intrarea în 
fiecare gospodărie. Aceasta pe parcursul anilor  
2017 și 2018, iar ce am promis în 2016 se va finali-
za în 2017:  introducerea gazului în localitatea Ia-
nova. Ne mai trebuie două avize pe care sperăm 
să le obținem cât de curând.

Vorbim despre o investiție extrem de mare și de 
un efort susținut de ani de zile.

4Da, într-adevăr. Unii dintre cetățeni cred că 
batem din palme și va arde flacăra la ei în case, 
dar nu este chiar așa. Este o situație delicată. În 
întreaga țară nu se poate băga gaz fără o sume-
denie de avize. Nu vorbim despre o conductă de 
apă care se sparge, țâșnește și asta e. Am văzut 
în multe cazuri problemele ce pot apărea.

Este, cred, unul dintre proiectele cele mai în-
drăgite ale dumneavoastră.

4Bineînțeles! Am promis acest  lucru, iar 
anul 2017 cu siguranță îl va aduce cu sine.

Știu că acordați o mare atenție școlilor din co-
mună. Ați pregătit, cu ocazia sărbătorilor, daruri 

pentru elevi?
4Nu noi, școala le-a dat premii și cadouri de 

Moș Crăciun.
S-a implicat și Primăria? 
4Despre acest subiect  vă poate vorbi di-

rectorul școlii, nu primarul. Școala va putea răs-
punde la această întrebare. Important e că elevii 
noștri au fost cuminți și au fost răsplătiți pentru 
aceasta.

Sunteți modest, ca de obicei. Domnule primar, 
ca o curiozitate…Sunteți un om extrem de matinal. 
La ce oră începeți programul?

4Eu nu pot să spun că sunt sau nu matinal, 
colegii pot spune. Ca de obicei, la ora 8 se începe 
munca la Primăria Remetea-Mare.

Și o încheiați târziu…
4Noi nu avem program normat, primarul 

și viceprimarul trebuie să fie mereu la datorie, 
iar noi încercăm să ne facem treaba așa cum 
se cuvine și astfel încât primii pe care îi servim, 
cetățenii, să fie mulțumiți.

Ce ați dori să urați la început de an locuitori-
lor?

4Cum le-am urat și în cadrul unei emisiuni 
televizate la Tele Europa Nova, eu le doresc un 
an nou fericit, sănătate multă ca să poată duce 
la îndeplinire toate planurile și idealurile pe care 
le servesc.

Primarul ºi viceprimarul trebuie sã fie mereu la datorie 

Domnul primar Ilie Golubov și domnul vi-
ceprimar Vasile Boșoschi, împreună cu 

reprezentanți ai Partidului European Socialist, 
au adus, prin Campania „Zâmbetul de sărbători”, 

bucurie în casa unor micuți care până acum nu au 
mai avut brad de sărbători. Campania a presupus 
împodobirea bradului de Crăciun alături de cei 
care nu și-au putut permite unul și asigurarea a 
tot ceea ce este nevoie pentru ca sărbătoarea să fie 
completă, o masă îmbelșugată și multe zâmbete. 
În acest fel, cei doi copii s-au bucurat de toată 
atenția echipei PES și au simțit căldura sărbăto-
rilor de iarnă. Se vede emoția în ochișorii lor, dar 
și în ochii voluntarilor. A fost o acțiune deosebi-
tă, dovedind că iubirea, mai presus de orice, ne 
face oameni. „Le mulțumesc celor de la PES și 
domnului Alex Iovescu, care a venit în comuna 
noastră, pentru că împreună am reușit să aducem 
zâmbetul pe fața membrilor a două familii, a celor 
doi copilași care pentru prima dată au avut brad 
de sărbători. L-am împodobit împreună, ne-am 
bucurat împreună și, cu promisiunea lor că se 

bucură de sărbători și îl așteaptă cuminți pe Moș 
Crăciun, am plecat și noi mai bogați sufletește” 
ne-a relatat domnul viceprimar.

Zâmbetul de sărbători

Deși au trecut sărbătorile de iarnă, fio-
rul lor încă ne înconjoară în fiecare zi 

în care gândurile noastre se îndreaptă spre cei 
dragi, spre o lume mai frumoasă și mai blândă. 
În fiecare an, de Crăciun, colindătorii ne rea-
duc spiritul sărbătorii Nașterii Mântuitorului. 
Așa cum s-a înrădăcinat de câțiva ani obiceiul, 
Primăria Remetea-Mare a primit și de aceas-
tă dată ceata de colindători, venind să ureze 
toate cele de folos. Întreaga administrație, ală-
turi de domnul viceprimar Vasile Boșoschi și 
domnul primar Ilie Golubov, i-a primit cu en-
tuziasm pe micuții clasei a II-a, coordonați de 
doamna Corina Izbașa. Și așa cum e lăsat din 
moși-strămoși, colindătorii nu au primit nuci 
și mere ca odinioară, dar nici cu mâna goală 
n-au plecat de la domnul primar.

Iată vin colindători! A început modernizarea 
iluminatului stradal

La Remetea-Mare s-au înlocuit deja o parte din-
tre becurile cele vechi cu becuri cu tehnologie LED.

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU
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 oaia de 
Dumbrãviþa

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Victor Malac - primarul comunei Dumbrăviţa

Victor Malac, destoi-
nicul primar al loca-

lităţii Dumbrăviţa, este unul 
dintre cei mai de succes edili 
din judeţul Timiş. Nu numai 
că el conduce una dintre cele 
mai bogate comune din Ro-
mânia, dar, după ce a acti-
vat ca viceprimar cu ani în 
urmă, a reuşit să obţină con-
secutiv şi două mandate de 

primar. Într-un scurt interviu acordat jurnalului 
interregional Banatul, domnul Malac ne-a vorbit 
despre ce a avut bun sau mai puţin bun anul 2016. 

Care sunt proiectele desfăşurate cu succes de 
către Primăria Dumbrăviţa în 2016?

4Printre multele proiecte am reușit să fi-
nalizăm și Centrul de zi care și funcționează cu 
succes, alături de extinderea liniei de troleibuz, 
Incubatorul de afaceri și Sala polivalentă.  Până 
în martie 2017, trebuie să ajungem cu Centrul 
de zi la capacitatea maximă, să aibă 216 copii 
înscriși. De asemenea, am mai asfaltat 10 km de 
drumuri din cei 26 care au fost finanțați prin Mi-
nisterul Dezvoltării. Avem două proiecte, unul 
de 15 km și unul de 11,3 km, pe care în 2017 do-

rim să le finalizăm, dar mai avem și unul pentru 
construcția unei șosele cu o lungime de peste 3 
km cu finanțare din bugetul local, care va fi pus 
în aplicare din primăvara anului 2017. Îmi doresc 
să mai fac două proiecte pentru modernizarea 
drumurilor, fiindcă nu stăm foarte bine la acest 
capitol, având în vedere că Dumbrăvița s-a dez-
voltat foarte bine în ultimii ani. În plus vrem să 
îmbunătățim serviciile de alimentare cu apă și să 
mai atragem fonduri europene, dar și guverna-
mentale, prin polul de creștere, sau transfronta-
liere cu Ungaria.

Pe scurt, cum a fost anul 2016?
4A fost un an bunișor, dar consider că pu-

tea fi mai bun. Trebuie să spun că am avut două 
probleme. Am avut de realizat casa de cultură, 
un proiect de 1,2 milioane de euro. Licitația elec-
tronică a câștigat-o o firmă din București, dar nu 
a reușit decât să facă o amenajare de șantier. Nu 
a avut potență umană și financiară să ducă mai 
departe proiectul. Urmează să reziliez contrac-
tul și să scot din nou proiectul la licitație. A fost 
o parte negativă, din punctul meu de vedere în 
2016. Mai e o firmă din București care are un con-
tract pentru construcția a 11,3 km de drum și nu 
și-a făcut datoria. Ne-a creat destule probleme. 

A finalizat numai 2 km, dar la nivel de piatră con-
casată, fără covor de asfalt. În condițiile în care 
altă firmă ne-a făcut 10 km.

De ce credeţi că locuitorii Dumbrăviţei v-au 
dat votul în iunie 2016 şi, astfel, aţi câştigat un 
nou mandat ca primar?

4Eu întotdeauna am fost în slujba cetățea-
nului. Ziua mea de lucru începe de la 7.30 dimi-
neața și se termină seara la ora 21, sau chiar la 23. 
Am avut și realizări remarcabile și am încercat, 
după posibilități, să rezolv problemele oameni-
lor atunci când mi-au cerut sprijinul. Am avut ușa 
deschisă oricând, este și acum, am două zile pe 
săptămână audiențe, iar cei care nu pot să vină 
atunci îi primesc și în timpul săptămânii. Sunt câ-
teva atuuri de care cred că populația a ținut cont 
și mi-a dat votul. Doresc ca în continuare să nu-i 
dezamăgesc pe cetățenii Dumbrăviței, să reali-
zez tot ce îmi propun pentru a veni în slujba lor 
și am destule obiective de îndeplinit în cei patru 
ani pe care îi am în față, obiective pe care le-am 
avut și în platforma campaniei electorale. Sunt 
la al doilea mandat și am mai avut unul de vice-
primar.

Ziua mea de lucru începe la 7.30 ºi se terminã la ora 21!

Dialog consemnat de
Gheorghe MIRON

Canalizare în proporţie de 85% în Dumbrăviţa 
Gheorghe MIRON

Primăria Dumbraviţa, din judeţul Timiş, a 
organizat, în 22 decembrie 2016, o confe-

rinţă cu prilejul finalizării proiectului de cooperare 
transfrontalieră intitulat „Strategie comună de ges-
tionare a apelor reziduale în Bazinul hidrologic al 
Dunării”, în valoare de 566.271 de euro, din care 
Uniunea Europeană a contribuit cu 85% din sumă.

Proiectul a fost implementat de Primăria 
Dumbrăvița împreună cu Primăria Giarmata și 
municipalitatea Golubăț din Serbia. Toate cele 
trei administraţii au câștigat aplicația în cadrul 
programului IPA de Cooperare Transfrontalieră 
România-Republica Serbia. Obiectivele majore 
ale proiectului au fost: 1. Elaborarea strategiei co-
mune de management al apelor uzate. 2. Realiza-
rea studiilor de fezabilitate şi a proiectelor tehnice 
pentru extinderea retelei de canalizare în comuna 
Dumbrăviţa cu 47 km, în comuna Giarmata cu 30 
km şi în Golubăţ cu 55 km, precum şi desfăşura-
rea altor activităţi complementare.

Pe lângă documentațiile tehnice, studiile de 
fezabilitate au constituit suportul tehnic nece-
sar realizării rețelei de canalizare pentru 47 km 

de străzi din  Dumbrăvița. „A fost un proiect din 
Programul transfrontalier 2007 -2014, rezervă, de 
aceea ni s-a permis implementarea. Considerăm 
că proiectul nostru este în concordanță cu stra-
tegiile privind abordarea problemelor cheie ale 
dezvoltării rurale, caracteristice regiunilor de pe 

ambele părți ale frontierei. Acţiunile au început 
în 1 ianuarie 2016, cu finalizare la 31 decembrie 
2016”, a spus Constantin Nicolae, manager de 
proiect. Astfel, localitățile Dumbrăvița, Giarmata 
și Golubăţ au contribuit la depășirea percepției că 
granița reprezintă un element de separare, promo-
vând o bună cooperare mai strânsă între regiunile 

și comunitățile de pe ambele părți ale frontierei. 
„Prin acest proiect legat de apele reziduale, noi am 
prins finanţarea pe lista de rezervă, dar ne bucu-
răm că am reuşit să îl implementăm şi să îl ducem 
la bun sfârşit. Astfel, ajungem ca 85% din Dum-
brăviţa să aibă canalizare. După finalizarea de la 
31 decembrie 2016, intenţionăm în a doua sesiune 
să depunem alt proiect transfrontalier tot cu cele 
două localităţi. Regula este că, dacă un proiect 
european continuă cu alt proiect european, avem 
punctajul mai bun şi şansele multe mai mari de a 
cuprinde finanţarea. Vreau să mulţumesc echipei 
de implementare a proiectelor şi tuturor funcţio-
narilor care ne-au ajutat să finalizăm activităţile. 
Am avut foarte mult de lucru, dar în în cele din 
urmă am reuşit să terminăm proiectul. Dorim să 
mai accesăm fonduri UE. Am mai depus patru 
proiecte transfrontaliere cu Serbia, din care unul 
este spre lansare. Aşteptăm să se deschidă şi se-
siunea cu Ungaria, în această primăvară, pentru a 
mai depune proiecte transfrontaliere cu ţara ve-
cină, cu scopul de a mai realiza unele obiective 
foarte importante pentru Dumbrăviţa”, a declarat 
Victor Malac, cu prilejul conferinţei de final de 
proiect.

Succes – Sportul Un Context Competi-
tiv al Economiei Sociale este un  pro-

iect cofinanțat din Fondul Social European prin 
Programul Operațional Sectorial Dezvoltarea 
Resurselor Umane 2007-2013 Investește în Oa-
meni!. Acesta a fost inițiat de Federația Română 
de Fotbal, Fundația Fotbal pentru Comunitate, 
Primăria Dumbrăvița, ACS Dumbrăvița, copiii 
de la Centrul de zi Dumbrăvița și cei de la Mi-

tropolia Banatului – Arhiepiscopia Timișoara, cu 
scopul de a încuraja sportul în rândul copiilor. 
Cu ajutorul FRF s-a construit terenul de minifot-
bal din comună, iar luna aceasta se finalizează 
implementarea, fiind necesară susținerea acestu-
ia încă doi ani.

La fel ca în anii trecuți, și în 2016 tradiția săr-
bătorilor de iarnă a continuat. Copiii au organizat 
activități sportive, alături de antrenorii clubului 
ACS Dumbrăvița, iar domnul primar Victor Ma-
lac i-a răsplătit cu cadouri.

Ducem tradiţia mai departe la „Succes”
Jovana StAN
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Dragi locuitori, doresc să vă mulțumesc, în 
numele meu, în numele domnului vice-

primar, al echipei administrative și al Consiliului 
Local, pentru încrederea pe care ne-ați acordat-
o în 5 Iunie, precum și pentru modul în care ați 
colaborat cu noi! Au trecut șase luni de muncă, 
în care ne-am străduit și am făcut toate eforturile 
pentru comuna Măureni și satul Soșdea, pentru ca 
acestea să fie respectate și cunoscute sub aspect 
pozitiv în toate zonele. Am făcut tot posibilul ca 
să găsim soluții la fiecare problemă a dumnea-
voastră. Cu siguranță mai sunt solicitări și aspecte 

ce își așteaptă soluționarea și pe care le vom rezolva în anii ce urmează.
În cele șase luni care au trecut am muncit la foc intens încă de la prelu-

area mandatului, iar rezultatele încep să se vadă. În primul rând, am reușit 
ridicarea unor diguri care să asigure comuna în fața inundațiilor. La Șoșdea 
am avut mereu probleme, iar acum casele sunt în siguranță. De asemenea, 
am reușit, cu ajutorul Consiliului Județean, să punem în mișcare ruta de 

transport în comun pe traseul Șoșdea-Reșița. Oamenii ne-au mulțumit din 
start pentru această inițiativă și țin să precizez că această rută vine în ajuto-
rul tuturor cărășenilor din zonă, adică nu este folosită doar de cetățenii din 
Măureni, ci și de cei din localitățile învecinate.

Am amenajat zona centrală cu parcări, borduri, stație de autobuz cu refu-
giu. Era mare nevoie de astfel de investiții care să schimbe aspectul estetic 
al comunei. Mai mult, am reușit să începem lucrările la rețeaua de canaliza-
re și, un câștig mare pentru Primăria Măureni, am reușit să răscumpărăm un 
teren important din zona centrală, teren care de zece ani se afla în posesia 
unui privat care l-a lăsat în paragină. Am creat și un ansamblu în comună 
și am început să reabilităm biserica ortodoxă, acolo unde se lucrează și în 
prezent. Acestea sunt primele noastre realizări și, personal, mă simt mân-
dru de comuna noastră. Am început noul an, așa cum am obișnuit deja, cu 
dinamism și multă poftă de a schimba imaginea comunei noastre. Așadar, 
dumneavoastră, prioritatea noastră, vă mulțumim încă o dată și vă urăm un 
an bun și rodnic!

În şase luni am reuşit să schimbăm imaginea localităţilor noastre

Brian FILIMON
Primarul comunei Măureni

Parohia Șoșdea 
a organizat în 

luna decembrie a treia 
ediție a concertului 
„Seara colindelor”, 
cu sprijinul Primăriei 
Măureni. Concertul, 
de  la  care  nu  au 
l i p s i t  a u t o r i t ă ț i l e 
locale, în frunte cu 
edilul comunei,  a 
reunit toată suflarea 
în spiritul magic al 
sărbătorilor de iarnă. 

Au concertat: grupul coral al Parohiei Bocșa Vasiova, grupul coral 

al Parohiei Berzovia, 
g r u p u l  c o r a l  a l 
Parohie i  Măureni , 
corul tinerilor de la 
ATOR conduș i  de 
pr.  prof.  Gheorghe 
T i s t u ,  î n d r ă g i t a 
solistă Ramona Faur, 
preot Marian Mărcuş 
ș i  grupul  coral  a l 
Parohiei Şoşdea.

Concertul a fost un 
bun prilej de reuniune, 
b u c u r i a  N a ș t e r i i 
Domnului instalându-se în sufletele celor prezenți.

Concertul „Seara colindelor” 
la a treia ediţie

La  Măureni, iarna a fost întâmpinată cu 
veselie și cu un mare bal, care a reunit 

iubitorii de distracție într-un cadru festiv, 
organizat de Primărie. 

Balul iernii a fost celebrat în data de 
28 decembrie, fiind o inițiativă apreciată 
de comunitate. Participanții au petrecut 
o seară de pomină în acordurile muzicale 

ale formației Vest Music, condusă de Gabi 
Iorga. Raul Uncu, Cosmin Dema, Mugur 
Madoșa și soliștii Geanina Giblak, Ramona 
Faur și Cosmin Popa au întreținut atmosfera, 

ridicând oamenii la dans. De asemenea, 
tinerii din proaspătul ansamblu al comunei, 
a cărui activitate este coordonată de domnul 
instructor Cătălin Voicu,  au încântat 
privirile spectatorilor cu o suită de dansuri. 

Mai mult decât atât, la capitolul dans nu a 
lipsit ansamblul bine cunoscut de dansuri 
al orașului Deta. De notat este prezența 
unor reprezentanți ale autorităților locale 
ale comunelor din vecinătatea Măureniului, 
care au răspuns pozitiv la această inițiativă. 
Acestea și veselia participanților au făcut ca 
Balul Iernii să fie de neuitat, pretenduind alte 
și alte sărbători în sânul comunității, pe viitor.

Balul Iernii 
- un alt succes al Primăriei Măureni

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANU
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Sărbători binecuvântate la Voiteg

Sărbătoarea Naşterii Domnului este 
celebrată de creştinii din întreaga 

lume, fiecare ţară având însă propriile datini 
şi obiceiuri. Semnificaţia sau originea multora 
dintre ele s-au pierdut în negura vremilor, 
dar frumuseţea lor dau un plus de mister 
sărbătorilor de iarnă.

Spaţiu prin excelenţă multicultural, Banatul 
ne surprinde prin multitudinea de tradiţii şi 
obiceiuri înrădăcinate în zonă. Excepţie nu 
face nici Sărbătoarea Crăciunului, de care 
sunt legate credinţe populare vechi specific 
zonei.

Colindatul, 
obicei străvechi pentru români

Una dintre cele mai importante festivităţi 
ale Crăciunului românesc o reprezintă 
colindul. În unele sate din Timiş, tradiţiile 
vechi de secole se mai păstrează şi astăzi, 
aşa că la colindat, din casă în casă, merg 

atât copiii, cât şi cetele de tineri, numiţi 
„piţărăi”. În prima zi de Crăciun, colindătorii 
merg cu „Steaua”, amintind de astrul pe care 
l-au urmat Cei Trei Magi pentru a ajunge la 
locul unde s-a născut Pruncul Iisus. Un alt 
obicei este cel al „Viflaimului” sau „Irozii”, 
reprezentând o scenetă prin care copiii refac, 
în casa sau în curtea gazdei, povestea naşterii 
lui Isus. Tradiţia spune că cel care primeşte 
colindul va fi binecuvântat şi va avea numai 
noroc în anul care vine, un semn de bunăstare 
fiind şi dacă prima persoană care intră în casă 
de Crăciun este un bărbat.

În unele sate se păstrează şi un alt obicei: 
cel mai în vârstă membru al familiei trebuie 

să arunce în faţa colindătorilor boabe de 
grâu şi de porumb. Bătrânii spun că, dacă 
boabele peste care au trecut colindătorii vor 
fi amestecate cu sămânţa pe care o vor pune 
în brazdă, vor avea o recoltă foarte bună în 
anul următor.

Tot în Banat, există şi obiceiul ca sub faţa de 
masă pe care se vor aşeza bucatele sărbătoreşti, 
să se pună fire de fân şi seminţe de grâu, porumb 
sau floarea-soarelui, care se dau apoi la vite, ca 
să aibă casa linişte şi bogăţie.

Iată și în Voiteg, Crăciunul a debutat 
cu  prima ediție a Concertului de Colinde. 
Preacucernicul Părinte Dragan  Giorgiev 
multumește  pe această cale coralei Cantemus 
Banatum a Asociației Invățătorilor din Banat 
pentru frumosul buchet de colinde adresat, și 
aceleași mulțumiri pentru jertfitorii coralei 
„Sfântul Gheorghe” din Voiteg.

Şcoala Voiteg şi Grădiniţa PN Voiteg, prin 
distinsele doamne profesoare au organizat 
serbări  înălţătoare avându-i protagonişti 

pe minunaţii noştri copii

Câteodata uităm să le mulțumim oamenilor 
care ne împlinesc și care ne fac viața mai 
frumoasă în atât de multe feluri. Câteodată 
uităm să le spunem cât de mult îi apreciem că 
sunt o parte importantă a vieții noastre și ca 
fără ei, noi am fi neîmpliniți.

În acest sens, acum la început de an dorim 
să mulțumim tuturor oamenilor de bine din 
comuna noastră, Primăriei Voiteg, Consiliului 
Local Voiteg, Parohiei Ortodoxe Voiteg, care 
sunt alături de noi și copiii noștri an de an.

Primăria Voiteg şi 
Biserica Ortodoxă din Voiteg  

au bucurat pe toţi copiii 
din comuna noastră cu pachete deosebite

Profesorul Matei Ștefan s-a născut la 
28 decembrie 1934 la Cantonul C.F.R. 

Voiteni. Merge la școala primară din comună, 
iar mai apoi urmează cursurile liceului „Traian 
Doda” din Caransebeș. Între 1953-1957 este 
student la Facultatea de Matematică şi Fizică 
din Timişoara, fiind în toţi anii premiant şi 
bursier, bursier republican între 1954-1956. 
Obține după aceasta postul de profesor la  
Liceul „Constantin Brâncoveanu” din Lugoj. 
În 1961 devine preparator, asistent, lector, 
apoi conferenţiar la catedra de matematică 
din cadrul Facultăţii de Electrotehnică-
Universitatea Politehnica  din Timişoara, unde 
a predat şi seminariat la toate disciplinele de 

matematică. Studenţii pe care i-a pregătit 
au luat numeroase premii şi menţiuni la 
fazele naţionale şi balcanice, la concursul 
profesional ştiinţific „Traian Lalescu”. Își ia 
doctoratul în matematică, iar în 1978 obține 
Bursa D.A.D în R.F. Germania.

Dan Barbilian sau, așa cum îl cunosc cei 
mai mulți, Ion Barbu ne-a învățat că poezia 
poate fi soră de cruce a matematicii, deși nu 
au aparent nici o legătură una cu alta. Totuși 
poezia face casă bună cu matematica, dând 
literaturii, dar și matematicii un poet și un 
teoretician de excepție. Prin profesorul Matei 
Ștefan se dovedește încă o dată validitatea 
afirmației de mai sus. Pe lângă faptul de a 

fi un profesor emerit, domnia sa a compus 
poezii, majoritatea dedicate familiei. Iată una 
dintre ele:

Copilãria
„Copilărie, viaţă fără veselie
De tine parte eu nu am avut
Căci sărăcia cu griji o mie
Din tinereţe eu am cunoscut.
Plângând amarnic a-vieţii soartă
Trudeam cu râvnă de la nouă ani
Căci sărăcia şi scumpa mamă moartă,
Cereau în casă munca celor cinci orfani”

Oameni de fală ai comunei

Pagină realizată cu sprijinul doamnei director Camelia FOGAŞ
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Oameni şi fapte în 2016

Anul 2016 a fost pentru comuna Biled 
un an rodnic, cu rezultate atât pe plan 

cultural, cât și infrastructural.

Cristian David - omul faptelor

Încă din 5 iunie, oamenii și-au dat votul de 
încredere omului care a reușit în cei doi de ani 
cât a stat la cârma comunei ca primar interimar 
să aducă o serie de schimbări localității. Domnul 
primar Cristian David este realmente un om al 
faptelor. În cei doi ani a implementat 31 de proiecte 
necesare pentru ca dezideratul domnului primar și 
al comunității și anume acela de a alinia localitatea 
la trendul ascensional al civilizației europene.

De la început poziția edilului a fost fermă: „E 
mai bine să facem abstracție de tot ce înseamnă 
politic. Aici trebuie să facem treabă, să ne 
concentrăm în vederea administrării cu bine a 
comunei pentru a deveni cu adevărat una de nivel 
european.” Acțiunile ulterioare declarației au 
validat întru totul afirmația, lucrările continuând 
și după câștigarea alegerilor. Încă din prima zi 
a mandatului a asfaltat un drum ce măsoară un 
kilometru.

 Proiectele de câte un milion de euro fiecare 
privesc sistemul de canalizare, extinderea rețelei 
de apă, asfaltarea și modernizarea străzilor și 
amenajarea drumurilor în zona de exploatare 
agricolă- pași imenși în devenirea comunei. 

Cele 14 proiecte majore ale mandatului actual 
sunt: 

1. Realizarea canalizării cu staţie de epurare 
în comuna Biled.

2. Asfaltarea în totalitate a străzilor și 
construirea de podeţe şi rigole. 

3. Înfiinţarea unei reţele de drumuri cu 
centură ocolitoare a localităţii,

4. Extinderea reţelei de apă în noul plan 

urbanistic zonal şi a sistemului de utilităţi şi 
drumuri. 

5. Reabilitarea şi dotarea căminului cultural.
6. Atragerea de investitori şi crearea unor 

locuri de muncă. 
7. Construirea de locuinţe sociale și înfiinţarea 

unui afterschool,
8. Construirea unei săli de sport.
9. Construirea unei zone de agrement şi a 

unui ştrand. 
10. Parc pentru tineret şi alte categorii de 

vârstă. 
11. Pistă de biciclete pe DN6. 
12. Dotare S.V.S.U. cu autospecială. 
13. Asfaltarea drumului comunal Biled - Iecea 

Mare. 
14. Definitivarea trotuarelor
Majoritatea proiectelor fiind gândite astfel 

încât să atragă fonduri europene, fără de care 
proiectele ar fi foarte greu de susținut. Cert 
este că… se poate! Domnul primar Cristian 
David este primul primar care a reușit să atragă 
fonduri de milioane de euro, iar secretul constă 
în pricepere și perseverență.

Pol de creştere în economie 

Activitatea desfășurată în Biled nu a rămas 
fără ecou, comuna fiind  aleasă în luna august 
2016  pol de creştere economic pentru mediul 
rural. Deputatul Călin Dobra a declarat despre 
aceasta că  „Este o localitate aflată în plină 
dezvoltare, se află pe un drum naţional principal 
şi are o administraţie PSD foarte bună. Nu putem 
decât să îi urăm mult succes în continuare pentru 
noul statut câştigat”.  „Localitatea Biled poate 
fi un pol în dezvoltarea economică pentru zona 
rurală, inclusiv pe infrastructură. În localitate 
s-au făcut multe investiţii în ultima perioadă 
şi are o administraţie eficientă, de aceea şi 
cetăţenii ne-au dat votul în 5 iunie 2016. Biled 
este o comună fruntaşă şi în continuare va 
cunoaşte o dezvoltare şi mai mare. Eu voi face 
toate eforturile ca să păstrăm titulatura de pol de 
creştere economică zonală pentru mediul rural 
din Timiş”, a completat domnul primar.

Zilele Biledului din august au venit ca 
o încununare a realizărilor de până atunci. 
Laolaltă, cetățenii au sărbători în luna august 251 
de atestare documentară, acesta fiind unul dintre 
cele mai importante evenimente ale comunei 
de-a lungul anului.  Mai mult decât atât, tot în 
2016 s-a construit o nouă biserică ortodoxă, la 
care însuși Înaltpreasfinția Sa Ioan a vegheat.

Ruga comunei i-a găsit pe cetățeni mulțumiți 
și plini de recunoștință. De Sfântul Mihail și 
Gavril bilezenii au sărbătorit hramul bisericii, un 
eveniment important în viața comunității, la care 
au participat șeful executiv al PSD Timiș, Călin 
Dobra,  pe atunci consilier județean, și Eugen 
Dogaru prefect al Timișoarei, actualmente senator. 

Un alt eveniment cultural a fost organizat 
chiar de ziua Sfântului Andrei și anume Ziua 
Pensionarilor, o zi dedicată vârstnicilor în semn 
de prețuire. 

La sfârşit de an, un nou Centru de 
Permanenţă

Spre sfârșit de an, domnul primar a oferit 
un nou spațiu Centrului de Permanență, chiar 
lângă Primărie, unde pacienții vor beneficia de 
cele mai bune condiții. “O, ce veste minunată! 
Mulţumesc, în numele colegilor mei şi în numele 
pacienţilor mei, domnule primar, pentru că aţi 
înţeles că atunci când oamenii v-au ales să 
conduci o comună nu există culoare politică, 
ci doar binele cetăţeanului, aţi înţeles că eu 
întotdeauna m-am luptat pentru a face bine, că nu 
am eu nevoie de nimic, ci sătenii: femei, bărbaţi, 
copii, tineri, bătrâni, săraci, bogaţi, români, 
nemţi, rromi! Mulţumesc, domnule viceprimar 
Gheorghe Baba, jos pălăria! Pentru felul în care 
aţi văzut cum stau lucrurile şi aţi găsit o soluţie! 
Mulţumesc consilierilor locali care au făcut o 
echipă Biled!”, este mesajul de mulțumire al 
doamnei dr.  Georgeta Rus. Acestea sunt câteva 
dintre activitățile culturale pe care Biledul le-a 
așezat în istoria devenirii sale.

După o asemenea ascensiune pe plan 
infrastructual, cultural și social, concluziile le 
puteți trage și dumneavoastră. Domnul primar? 
Un om al faptelor!

Pagină realizată de Jovana StAN
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„Să vă dea bunul Dumnezeu multă sănătate şi să aveţi parte de un an mai bun, 
mai bogat şi plin de împliniri. La mulţi ani!”

Petru Roman, primarul oraşului Deta

În 22 decembrie a fost sărbătoare pen-
tru angajaţii de la Primăria oraşului 

Deta, care l-au felicitat pe edilul Petru Roman 
cu ocazia împlinirii vârstei de 62 de ani. La 
ceas aniversar, şi noi, cei din redacţia Jurnalu-
lui Interregional Banatul, în frunte cu domnul 
preşedinte Vasile Todi, transmitem domniei sale 

urări de bine, prosperitate, succes în proiectele demarate, multe bucurii 
şi sănătate. La rândul său, domnul primar le-a mulţumit celor care i-au 
fost alături de ziua sa, transmiţându-le totodată şi gândurile sale bune cu 
prilejul începerii noului an: „Vă mulţumesc frumos tuturor celor care    
v-aţi făcut timp să mă felicitați într-o zi importantă pentru mine! Să vă 
dea bunul Dumnezeu multă sănătate şi să aveţi parte de un an mai bun, 
mai bogat şi plin de împliniri. La mulți ani!”

Ziua de 1 Decembrie a fost sărbătorită 
de Liceul Tehnologic „Sfântul 

Nicolae” din Deta printr-un spectacol susţinut, 
în data de 29 noiembrie, la Centrul Cultural 
al oraşului. Activitatea a cuprins o scenetă 
numită „Fiicele României”, interpretată 
de elevii claselor a-X-a R şi a-XI-a R, 
coordonată de doamnele  profesoare Nicuţa 
Spătăreanu şi Lenuţa Galamboş, cântece 

populare interpretate de Alexandra Săndulaş, 
Deian Giurgev la acordeon, Narcisa Ungur, 
Daiana Ziros, Gabriela Zaluschi, Adelina 
Vogl,  şi dansuri populare de către Ansamblul 
oraşului Deta. „Nu am uitat de etniile care 
trăiesc pe teritoriul României. Ansamblurile 
etniilor germană, maghiară, bulgară şi sârbă 
au dansat tradiţional”, a precizat doamna 
profesoară Cristina Vâlcea.

1 Decembrie, marcat de elevii de la Liceul tehnologic „Sfântul Nicolae” Deta

În anul 1724, în scripele istoriei locului 
este amintită prima școală din Deta, 

organizată și condusă de un dascăl (ludi magister) 
pe nume Müller Henrik.

De aici, în documentele existente se 
poate urmări, în general, întreaga evoluție a 
învățământului până în zilele noastre. Până în 
1876 învățământul avea o durată de 3 ani, între 
1876 -1888 de 4 ani, între 1888-1907 durata 
fiind de 6 ani. Până în anul 1822 se învață într-o 
singură sală de clasă, începând cu 1830 sunt deja 
două săli de clasă, iar în 1860 s-a construit o aripă 
a clădirii care există și azi, fiind deci trei săli de 
clasă și două locuințe pentru învățători. În anul 
1876 numărul sălilor a crescut la patru. În anul 
1899 s-a hotărât construirea unei clădiri pentru 
fete, precum și o școală pentru fete ca o secție 
a școlii de fete „Notre Dame” de la Timișoara, 
unde predarea se făcea de către călugărițe. Odată 
cu aceasta, învățământul din Deta s-a despărțit în 
băieți și fete. 

În anul 1885 s-a înființat și o grădiniță în 
care învățământul se practica de către călugărițe. 
Începând cu anul 1898 s-a înființat o „Școală de 
recapitulare” de 3 ani, cuprinzând absolvenții cu 
6 clase, iar pentru fete, începând cu anul 1904, 
ministerul agriculturii a ordonat ca și acestea să 
urmeze cursul recapitulativ, dar cu profil agricol. 

În 1914 se formează o școală de nivel mediu, 
liceal, cu o durată de 4 ani. Fiindcă a izbucnit 
războiul și n-au mai fost alocate fonduri pentru o 
clădire nouă, localul grădiniței a fost dat acestei 
școli, care a avut de suferit, profesorii fiind 
înrolați, iar clădirile folosite de armată. 

Primul învățător român a fost Petru Bizeria, 
adus din Vărădia (jud. Caraș Severin), acesta 
începând predarea la 18 aprilie 1921 cu 18 elevi. 

Din 1924, Petru Bizeria este numit profesor 
de limba română la liceu, introducându-se deci și 
româna, liceul numindu-se „Liceul Real de Stat”.

La 14 mai 1932 se înființează în Deta școala 
cu limba de predare maghiară. În perioada 
fascizării, în Deta, ca și în alte localități 
cu populație germană, s-a primit dreptul 
pentru germani la organizarea autonomă a 
învățământului.

După 1944, și în viața școlară din Deta se 
face o mare cotitură. Se eliberează clădirile de 
către armată, asigurându-se condiţiile necesare  
pentru înființarea școlilor și clădirilor particulare. 
Totodată, a crescut numărul de cadre didactice.

La 3 august 1948, reforma școlară a pus baze 
noi și moderne. Se înființează 3 școli separate 
pe naționalități de 7 clase,  română, maghiară, 
germană unde se va preda pe baza noilor metode. 
Totodată, în 1960 se primește aprobarea pentru 
înființarea unui liceu în limba română care și ia 

naștere, în 1964 absolvind prima promoție.
Începând cu 1948/49, s-a înființat și un 

internat cu circa 150 de locuri, cu cantină, care 
funcționează și în prezent în două clădiri.

În1978, a avut loc desprinderea învă-
țământului primar și gimnazial de cel liceal 
și înființarea Școlii cu clasele I-VIII Deta și a 
Liceului Industrial Deta, în 1986 - transformarea 
Liceului Industrial în Grup Școlar Forestier, 
în 2000 - comasarea Grupului Școlar Forestier 
cu Școala cu clasele I-VIII, apoi în 2001 - în 
Grup Școlar „Sfântul Nicolae” Deta, iar în 2012 
s-a transformat în Liceul Tehnologic „Sfântul 
Nicolae” Deta.

File din istoria învăţământului oraşului Deta

Poliţia vă informează!
De sărbători a fost linişte la Deta, 

nefiind înregistrate evenimente 
deosebite în urma organizării focurilor de 
artificii. Poliţia Română a desfășurat, în 
perioada 15 noiembrie 2016 - 4 ianuarie 2017,  

acţiunea naţională „Foc de artificii”, pentru 
verificarea legalităţii operaţiunilor desfăşurate 
de persoanele fizice şi juridice cu articole 
pirotehnice. De la începutul acțiunii și până 
în prezent, nu s-au înregistrat răniri și nu au 

fost constatate incendii sau explozii urmate 
de distrugerea de bunuri materiale, produse 
pe fondul uzului de articole pirotehnice, spun 
poliţiştii.

Pagină realizată de Diana MIHAI

Prof. Cristina VâLCEA



14. ianuarie

 oaia de 
Topolovãþu Mare

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

La Topolovăţu Mare, Iosifalău, Ictar-
Budinţ  ş i  Şuştra ,  Moș Crăciun 

a venit încărcat cu daruri multe pentru 
cei mai cuminți copii. Anul acesta, prin 
strădaniile Primăriei și ale Consiliului Local 
Topolovățu Mare, școlarii și preșcolarii au 
primit cadouri de tot soiul. Reprezentantul 
Moșului în comunitate a fost domnul primar 
Ovidiu Doța, care, așa cum cere tradiția, 
nu a împărțit cadourile până nu auzit cele 
mai frumoase cântece și poezii ale copiilor. 

Copii au fost încântați. Și pe bună dreptate… 
Așteptarea Moșului a fost lungă, iar ei au 
pregătit o serbare frumoasă, cu costume 
deosebite și un repertoriu pe măsură. De 
subliniat este faptul că este pentru prima 
dată când Primăria face acest pas spre copii. 
Nu degeaba circulă vorba: „omul sfințește 
locul”. Printre multele sale izbânzi, domnul 
primar Doța își îndreaptă mereu atenția spre 
copii.

Moş Crăciun a găsit cei mai cuminţi copii

În anul ce recent s-a încheiat, la 
Topolovățu Mare, printre altele, Moș 

Crăciun a venit cu o baza sportivă modern 
amenajată, destinată tuturor iubitorilor de 
sport. Este vorba despre baza sportivă a Școlii 
Gimnaziale din comună, o bază ce va deservi 
nu doar elevii școlii, ci toți locuitorii comunei, 
care acum pot practica orice sport doresc în 
condiții impecabile. Mai mult decât performanța 
este important demersul. O viață sănătoasă, un 
corp relaxat, tonifiat sau „mens sana in corpore 
sano” face parte din viziunea oamenilor de 
succes. Administrația locală și-a îndreptat 
atenția asupra acestui aspect, precum și asupra 

dezvoltării armonioase a copiilor, transformând 
– cel mai corect spus - baza sportivă a școlii. 
Terenul de sport a fost tapetat cu covor sintetic, 

îngrădit corespunzător, amenajat cu porți și 
instalație nocturnă. Pentru acestea au fost 
alocați din bugetul local 150.000 lei. De acum, 
elevii vor putea juca fotbal, baschet, volei sau 
tenis, însă vor trebui să țină cont de câteva mici 
condiții: ținută adecvată și un comportament 
civic necesar păstrării bazei în bune condiții. 
De asemenea, terenul se va închiria doritorilor, 
inclusiv noaptea. Și cum succesul nu trece 
niciodată neobservat, această izbândă a fost 
celebrată printr-o competiție între elevii școlii 
și seniorii sportivi ai localității. Rezultatul… 
e prea puțin important, esențial este timpul 
petrecut împreună.

Bază sportivă ca în Occident

La Iosifalău, tinerii s-au pregătit temeinic, 
din timp, pentru a întâmpina așa cum 

se cuvine Nașterea Domnului. Este vorba de 
grupul vocal, ce reunește 20 de copii talentați, 
cu tradiție deja în sânul comunității. Tinerii sunt 
cunoscuți prin prisma participării la diverse 
concerte și concursuri. Îndrumătorul lor este 
Preacucernicul Părinte Cosmin Chiroiu:  „Am 
apelat la copii, pornind de la îndemnul cristic 
de a-i călăuzi spre o viaţă închinată binelui şi 
curăţiei sufleteşti. Întâi, am vorbit cu părinţii, 
cerându-le să-şi îndemne copiii să simtă 
chemarea spre credinţă, spre cele sfinte. Cu ei 
îmi asigur strana, cu ei dau strălucire sfintei 
liturghii. Glasul lor răsună cald şi emoţionant, 
odă închinată Celui Prea Înalt. Văzând că au 
potenţial bun, i-am chemat după-masa şi i-am 
învăţat să cânte colinde. Iată, suntem în anul 
al treilea de când cântările noastre se aud de 
sărbători: în biserici, la emisiuni radio, la 

concertul «Iată, vin colindători!», în Lugoj.”
Mai mult, preotul este și instructorul de dans 

al ansamblului local de dansuri, cunoscut pentru 
succesele dobândite de-a lungul timpului. În 
acest îndelungat efort, părintele nu este singur. 
Alexandra Coroian, studentă la Timișoara, 
participă la fiecare repetiție a tinerilor, punându-
și priceperea la dispoziția acestora.

Se întâmplă uneori ca entuziasmul și 
optimismul să fie umbrit de dificultăți de 
ordin material, însă revine în sufletele tinerilor 
imediat ce oameni cu inima largă reușesc 
să le ofere sprijinul necesar: „A fost greu să 
procurăm costume. Am fost din casă în casă, 
am cerut părinţilor să-şi susţină copiii, am 
sensibilizat nişte sponsori, am apelat la o 
femeie cu suflet curat, Monica Dâscă, şi ni 
le-a cusut impecabil, în timp scurt şi la preţul 
pe care ni l-am putut permite în condiţiile 
date. Am participat la nunţi, la botezuri, la 
Festivalul lubeniţei, în Gotlob. Am deschis 
ruga în Iosifalău şi Topolovăţu Mare, am fost 
în tabere la Chevereşu Mare şi Poieni Strâmbu. 
Împreună muncim, împreună ne distrăm”, a 
subliniat preotul Cosmin Chiroiu.

Tinerii, în special cei mai mici, îl iubesc 
pe părintele Cosmin și îi poartă o profundă 
admirație, acesta fiind deseori motivul pentru 
care aleg să meargă la repetiții. De ce merg?  
„De dragul părintelui Cosmin pentru că el 
ne iubeşte mult, ne învaţă să cântăm şi să 
ne comportăm frumos oriunde ne-am afla: 

acasă, la şcoală, în biserică, pe stradă, pe 
scenă. Să înălţăm cântare Domnului nostru 
Iisus Hristos”, au spus câteva fetițe, care s-au 
integrat foarte bine în grupul vocal și care 
numără nu mai puțin de 7 anișori.

Membrii grupului vocal au participat la 
Concursul Școlar Județean „Colinde și Datini 
de Crăciun”, ediția a XVII-a, 10 decembrie 
2016, Timișoara, unde s-a remarcat Andreea 
Ionele, elevă în clasa a VII-a, o mică stea ce 
va străluci odată cu un viitor promițător în 
muzică. Andreea s-a poziționat pe locul al 
II-lea. De asemenea, grupul vocal a reușit să 
obțină tot locul al II-lea.

Talent, entuziasm, energie și o curățenie 
sufletească pură sunt cuvintele ce descriu 
cel mai bine acest grup de copii, dedicați 
cântecului și frumosului. Aici, talentul e la el 
acasă.

Cu glasurile slăvind pe pruncul sfânt

Domnul primar Ovidiu Doța 
alături de sportivii comunei noastre

Pagină realizată de Jovana StAN



15. ianuarie

 oaia de 
Victor Vlad Delamarina

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Infrastructura reprezintă o problemă spre 
care majoritatea edililor își îndreaptă 

eforturile. Cu toții urmăresc să dezvolte 
comunele pe care le conduc din punct de vedere 
infrastructural, aliniindu-le direcțiilor europene 
de dezvoltare. De asemenea, edilul nostru Ioan 
Cardaș pune pe primul loc în ordinea priorităților 
infrastructura comunei.

Conducerea administraţiei locale din Victor 
Vlad Delamarina are depuse mai multe pro iecte 
în vederea obținerii de fonduri prin Programul 
Naţional de Dezvoltare Locală, pen tru asfaltarea 

străzilor din He rendeşti şi Pietroasa Ma re, dar 
şi pentru intro du ce rea reţelelor de canalizare 
în Honorici, Pădureni şi Visag. „Proiectele 
sunt depuse şi aşteptăm doar ca ele să intre 
în finanţare”, ne-a spus domnul pri ma r Ioan 
Cardaş.

Aceste lucrări vor însemna un mare pas 
pentru comuna Victor Vlad Delamarina, care 
încet încet în decursurilor anilor și-a schimbat 
în bine imaginea. Actualul primaru continuă 
direcția trasată de domnul Sima, fost primar și 
actual viceprimar, formând o echipă excelentă, 
de care cetățenii sunt mulțumiți. 

Investiţiile în infrastructură, o 
prioritate pentru primarul comunei noastre

Ioana FILIP

Copiii fac ce văd!

În perioada octombrie - de-
cembrie a.c., polițiștii 

timișeni au desfășurat Campania 
Copiii fac ce văd pentru prevenirea 
violenței în instituțiile de învățământ, 
a absenteismului și a abandonului 
școlar, care a avut ca beneficiari pes-
te 800 de elevi, cadre didactice și 
părinți.

În perioada 10 octombrie - 02 de-
cembrie a.c., polițiștii Biroului Ana-
liza și Prevenirea Criminalității au 
desfășurat Campania Copiii fac ce 
văd, care s-a derulat în 10 instituții de 
învățământ gimnazial, din municipiul 
Timișoara.

Scopul acestei campanii a fost 
prevenirea violenței în instituțiile de 
învățământ, precum și a absenteismu-
lui și a abandonului școlar, ca efecte 
ale violenței în familie.

Pentru promovarea mesajelor 
campaniei au fost realizate, cu spri-
jinul Consiliului Județean Timiș 

și Asociației Internaționale a Polițiștilor Secția Română – Regiunea 1 

Timiș, 7700 de pliante, 300 de afișe și un roll-up, utilizate în timpul în-
tâlnirilor cu grupurile țintă.

Beneficiari ai acestei campanii au fost 525 de elevi, 232 de cadre di-
dactice și 63 de părinți.

În cadrul întâlnirilor, au avut loc discuții interactive cu elevii, au fost 
difuzate materiale video informativ – preventive și au fost date exemple 
din cazuistica poliției. Partenerii au prezentat elevilor, părinților și cadre-
lor didactice aspecte preventive de interes din aria proprie de activități, 
precum traficul și consumul de droguri ca efect al violenței în familie, 
victimizarea în cazul traficului de persoane sau a pedofiliei ca efect al 
neglijării și abuzării copilului în familie, etc..

Polițiștii au evidențiat importanța unui mediu familial sănătos, dar 
şi a unui comportament adecvat la şcoală şi în societate, aspecte care 
contribuie la menţinerea tinerilor în mediul educaţional şi, implicit, la 
scăderea criminalităţii.

Acțiunile au fost derulate cu sprijinul partenerilor: Inspectoratul Şco-
lar Judeţean Timiş, Centrul Județean de Resurse și Asistență Educațională 
Timiș, Direcția Generală de Asistență Socială și Protecția Copilului 
Timiș, Centrul Regional de Prevenire, Evaluare și Consiliere Antidrog 
al județului Timiș, Agenția Națională Împotriva Traficului de Persoane – 
Centrul Regional Timișoara și Organizaţia ,,Salvați copiii” Timiș.

Campania se desfășoară în Școala Gimnazială din comuna noastră cu 
sprijinul Postului de Poliție Victor Vlad Delamarina, condus de agent șef 
principal Gabriel Drăghici.

În comunitățile de ucraineni Crăciunul se 
sărbătorește pe data de 7 ianuarie. Crăciunul sau 

Ruzdvo este sărbătoarea naşterii lui Cristos şi pentru 
ucraineni, care însă nu țin Postul Crăciunului. Conform 
vechilor tradiții, gospodinele pregătesc 12 feluri de 
mâncare pentru masa din ajunul Crăciunului. “Cele 12 
feluri de mâncare îi simbolizează pe cei 12 apostoli, însă, 
totodată, simbolizează și cele 12 luni ale anului. Mesenii 
trebuie să le guste pe toate”, explică etnologul Vasile 
Secară. De aranjatul mesei se ocupă atât gospodina, cât 
și gospodarul. Bărbații aduc otavă, pe care o presară pe 
masă. Acest obicei le aduce aminte creștinilor de faptul 
că Mântuitorul Isus Cristos s-a născut într-o iesle. Un alt 
obicei este acela al legatului picioarelor mesei. Bărbații 
aduc un lanț, pe care îl petrec în jurul picioarelor mesei, 

apoi îl leagă cu sârmă sau un lacăt. Acest obicei reprezintă 
dorința lor ca întreaga familie să rămână unită tot anul. În 
timp ce adulții fac aceste pregătiri, copiii merg la colindat, 
pentru a duce în toate gospodăriile vestea Nașterii 
Domnului. În prima zi de Crăciun, oamenii se îmbracă în 
straie tradiționale și merg la biserică.

 La copiii ucrainenilor vine Did Moroz, care le oferă 
daruri. Did Moroz întruchipează  un bătrân cu haine 
albastre, nu roșii și vine cu o troikă, adică cu o sanie 
trasă de trei cai. Doar că Did Moroz, spre deosebire de 
Moș Crăciun, își desface sacul cu daruri în noaptea de 
Anul Nou. Personajul provine din mitologia precreștină 
a vechilor slavi și era considerat drept vrăjitorul iernii. 
În limba ucraineană, Did Moroz înseamnă Moșul Îngheț. 
El a reprezentat prototipul personajului Moș Gerilă, pe 
care comuniștii au încercat să îl impună în locul lui Moș 
Crăciun.

Ucrainenii sărbătoresc Crăciunul după calendarul iulian
Anna DANILOV

Rubrică realizată cu sprijinul domnului Gabriel Drăghici, agent şef principal



16. ianuarie

 oaia 
de Vermeº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Petrișor CIREșAn - viceprimarul comunei Vermeș

Început de an, vre-
mea în care oamenii 

„pun țara la cale”, în care 
ne stabilim noi țeluri, țintim 
idealuri și trecem peste fri-
gul gerarului cu sufletele 
pline de optimism și deter-
minare. La Vermeș, domnul 
viceprimar Petrișor Cireșan 
a închis o carte pentru a 
deschide o alta, cu speranța 

că aceasta din urmă va fi una mai îndestulătoare:
Ne reîntâlnim, iată, la începutul unui nou an 

promițător. Cu ce gânduri îi ieșiți înainte lui 2017 
ca viceprimar al comunei?

4Voi încerca și vom încerca, precum am 
obișnuit, să facem tot ce ne stă în putință pen-
tru dezvoltarea comunei, pentru ca cetățenii 
noștri să beneficieze de condiții bune de trai. 
Investițiile care se vor realiza în 2017 se vor face 
în funcție de buget. Asistăm la o schimbare de 
Guvern, ceea ce va avea impact asupra taxelor 
și asupra altor aspecte. Ceea ce sper eu e să se 
diminueze, chiar să se elimine birocrația. Ne-ar fi 
tuturor mai ușor în activitățile noastre.

Cum s-au desfășurat alegerile în gospodăria 
dumneavoastră?

4La Vermeș, cel puțin din 2008, de când 
am participat în mod direct la alegeri, acestea 
au fost pașnice, s-au desfășurat fără probleme, 
conform legii. Cetățenii au făcut alegerea pe 
care au considerat-o potrivită pentru ei.

 V-aș propune să ne îndreptăm privirea spre 
cealaltă parte a mapamondului. Să vorbim puțin 
despre izbânda lui Donald Trump. Ce reverberații 
credeți că va avea asupra României?

4E destul de complicat să dau un răspuns. 
E o opinie personală: Donald Trump a suferit 
o mare schimbare din momentul în care a fost 
ales oficial. După aceea și-a schimbat discursul, 
distanțându-se de poziția pe care a adoptat-o 
în campanie. După discuțiile purtate cu per-
soane de specialitate, înclin să cred că va fi un 
președinte bun, poate unul dintre cei mai buni 
pe care i-a avut America. Cred că va lupta pen-
tru cetățenii americani. În primul rând pentru 
asigurările de sănătate. Acolo sunt probleme 
mari, aproximativ 52 milioane de  oameni nu au 
asigurări, lucru inacceptabil în Europa. Eu cred 
că se va dovedi înțelept și referitor la politica 

mondială și cea care ne vizează. Nu cred că se 
vor schimba radical lucrurile. Un lucru mi se pare 
interesant, pe care ni-l cere ca lider al NATO:  să 
ne refacem armata. Consider că este un lucru 
bun. Dacă ne uităm în istorie întotdeauna ne-am 
apărat singuri. Cu toate că nu cum am vrut. Nu 
știu cât am câștigat și câtă dreptate are istoria, 
pentru că tot timpul am câștigat războaiele cu 
turcii și totdeauna le-am plătit tribut. Dar mereu 
am avut  armată bună. 

Să nu uităm că sunteți tată. Aveți un băiat de 
care sunteți mândru. Face parte din grupul elitist 
al elevilor din Timișoara, logani de-ai mei. Ce me-
saj le-ați transmite tinerilor, așa cum l-ați sfătui și 
pe fiul dumneavoastră?

4Multe ar fi de spus, dar ca sfat părintesc le 
recomand ca, începând de la vârsta la care per-
cep mesajul, să se pregătească în domeniul pe 
care îl aleg, să fie competenți pentru că piața 
muncii va fi tot mai drastică, iar cerințele mai 
mari. În primul rând să învețe ceea ce le place.  
Oriunde se vor duce să fie eficienți în ceea ce fac. 
Acest lucru le va pricinui o mare satisfacție.

Dorim ca cetãþenii sã beneficieze de cele mai bune condiþii de trai 

Dialog consemnat de
Ionela-Flavia FANU

Numele Ioan are o semnificație deosebită, 
înseamnă „Dumnezeu are milă” și 

provine din ebraică. Numele desemnează un „om 
trimis de Dumnezeu”, făcând referire la Sfântul 

Ioan, cel care s-a arătat încă din pântecele mamei 
plin de har. Numit de către El  „îngerul Meu”, 
Mântuitorul însuşi a zis că „nu s-a ridicat între 
cei născuţi din femeie unul mai mare ca Ioan 
Botezătorul”. Acestea fiind zise, cu atât mai 
mult, vermeșenii își poartă numele cu mândrie.

Primăria Vermeș și-a cinstit purtătorii 
numelui celui sfânt Ioan. Așadar,  nu au lipsit 
nici tradiționalele baluri care s-au organizat în 
sfânta seară de Crăciun și în seara de Bobotează, 
de această dată atmosfera fiind asigurată de 
îndrăgiții soliști Dana Ivan și Petrica Chiodan.  

 În seara de Sfântul Ioan, am organizat un 
frumos spectacol la Căminul Cultural din satul 
aparținător Ersig, unde, în ciuda temperaturilor 
extrem de scăzute, a participat un public 
numeros care i-a răsplătit cu aplauze pe membrii 
ansamblului folcloric „Vermeșana” alături de 
soliștii vocali, fii ai satului, Luisa Lascu, Daiana 
Teodora Minescu, tinere talente în consacrare, 

cât și de amfitrionii Petrică Chiodan și Petru 
Ţăpuş, cărora le mulțumim  și le dorim un an 
nou cu sănătate, plin de realizări sufletești, dar 
și profesionale, la fel şi cititorilor Jurnalului 
Banatul!

Balurile - o tradiţie a comunităţii vermeşene
Gerson tEACă

Serbările celor mici au adunat peste 200 spectatori
Gerson tEACă

Sărbătorile de iarnă au adus bucuria la Vermeş

În data de 18 decembrie 2016 a avut 
loc serbarea de Crăciun a grădiniței 

din Vermeș și a Școlii Gimnaziale, precum 
și spectacolul oferit de ansamblul folcloric 
„Vermeșana”, pe scena Căminului Cultural 
Cassian R. Munteanu în fața a peste 200 de 
spectatori, dintre care  părinți, bunici și  prieteni. 
Copiii au prezentat o scenetă, arătând că nu 
sunt străini de semnificația religioasă a marii 
sărbători. De la cei mai mici la cei mai mari, 
elevii au interpretat colinde și au recitat poezii, 
impresionându-l pe Moșul, care a fost darnic 
și anul acesta. Toți cei implicați în această 
acțiune au fost răsplătiți cu cadouri din partea 
administrației locale a comunei Vermeș, instituție condusă de domnul primar Ion Iacob Damian.
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Elena PREDEștEAnU  -  director 

La început de an ne-
am oprit la Școala 

Gimnazială Coșteiu și am 
stat de vorbă cu doamna 
director Elena Predeșteanu. 
Doamna director înțelege 
foarte bine perioada pe 
care o parcurg copiii în zi-
lele noastre, precum și ne-
voile lor specifice, adeseori 
nesatisfăcute complet. De 

aceea încearcă, atât cât îi stă în putință, ca prin 
activitățile desfășurate la școală, să suplinească 
unele lipsuri pe care elevii școlii le întâmpină. De 
asemenea, ne vorbește despre copiii foarte buni 
la învățătură: 

Doamnă director, după cum se poate observa, 
școala din Coșteiu este dotată cu tot ceea ce este 
necesar în desfășurarea actului educațional. În 
general, atunci când lucrurile merg bine și infra-
structura există, se implică și administrația lo-
cală…

4Da, am avut foarte mare ajutor din partea 
domnului primar Carebia. A răspuns pozitiv la 
cerințele noastre și la nevoile elevilor. Am soli-

citat implicarea dumnealui și în continuare. De 
exemplu la grădinița din Coșteiu e necesară re-
facerea instalației electrice.

Și a răspuns pozitiv?
4Da. Se va face. Domnul primar ține foar-

te mult la acești copii. De asemenea, vrem să 
trasăm o trecere de pietoni chiar în fața școlii 
pentru că există copii  nevoiți să treacă prin 
intersecție. Am făcut demersurile în acest sens, 
iar primăria și poliția sunt de acord. Vor veni să 
ne traseze și o astfel de trecere de pietoni, pen-
tru siguranța copiilor.

Sunteți mulțumită de nivelul elevilor?
4De unii da, de unii mai puțin. Sunt co-

pii care învață, își pregătesc temele, sunt co-
pii de notele 9 și 10, dar sunt puține vârfuri în 
acest sens, mai puțini performeri. Sunt  mulți 
copii care nu se pregătesc pentru lecții, sunt 
dezinteresați, iar unii au probleme și cu disci-
plina, însă nu ne-am confruntat cu cazuri grave 
de abatere disciplinară. Și cred că nu numai la 
școala noastră întâmpinăm astfel de probleme, 
ci peste tot.

Cu siguranță sunt problemele întregii societăți 
actuale. Spuneți-mi: ce le transmiteți părinților?

4Să aibă mai multă grijă de copii, să se im-
plice mai mult, să încerce să aloce măcar o oră 
copiilor lor. Nu numai munca este importantă, 
nu e suficient să le asigure un suport financiar. 
Ei au nevoie de mult mai mult. Să stea de vorbă 
cu ei, să și-i apropie pentru că mulți au nevoie 
de afecțiune și, din cauza faptului că acasă nu 
o primesc, se manifestă neobișnuit în societa-
te. Noi încercăm să suplinim oarecum această 
absență a părinților pe cât putem, însă nu pu-
tem suplini toate aceste lipsuri.  Copiii sunt vii-
torul lor și viitorul nostru.

Așadar, considerați că există o asociere între 
rezultatele slabe la învățătură ale elevilor și ne-
implicarea parțială sau totală a părinților?

4În mod sigur. Sunt părinți care nu își con-
trolează deloc copiii acasă. Efectele negative 
se văd în special la clasele mici, unde părintele 
ar trebui să fie permanent lângă copilul lui, aș 
zice cel puțin până în clasa a IV-a sau a V-a. E ne-
voie ca părintele să fie lângă copil, să îl întrebe, 
să îl verifice. Iar cei șapte ani de acasă contează 
foarte mult…

Am avut foarte mare ajutor din partea domnului primar Carebia 

Dialog consemnat de
Ionela-Flavia FANU

Surprize pentru Moş Crăciun

La grădinița din comuna Coșteiu, micuții 
s-au pregătit temeinic pentru a-l primi 

pe Moș Crăciun. Au învățat cântece și poe-
zii pe care le-au cântat Moșului, spre încân-
tarea lui. Au ales, pentru a-l întâmpina, ținuta 
tradițională - costumul popular românesc, iar 

așteptarea îndelungată le-a adus daruri feluri-
te. Părinții au fost impresionați de spectacolul 
oferit de cei mai mici membrii ai comunității, 
simțind neasemuita mândrie de a-și vedea fiii și 
fiicele pe scenă. 

La școală, lucrurile au fost mai deosebite. 
Aici tinerii s-au pregătit pentru întâmpinarea 
sărbătorilor de iarnă, confecționând diferi-

te decorațiuni, pictând, colorând, desenând și 
cântând  tradiționalele colinde. Însăși doam-
na director Elena Predeșteanu a participat la 
activitățile creative ale copiilor. 

Elevii au petrecut câteva ore împreună, ve-
selindu-se și așteptându-l pe Moș Crăciun care, 
negreșit, i-a vizitat. 

Jovana StAN

Binecuvântări Arhiepiscopale pentru 
locuitorii Coşteiului

La vremea colindelor, miercuri 21 decem-
brie, Corul de Tineret „Lira” al Căminului 

Cultural din comuna noastră, condus de doamna 
Lili Carebia, a vestit Nașterea Domnului la Cen-
trul eparhial din Timișoara, unde a fost primit 
de Înaltpresfințitul Părinte Ioan, Arhiepiscopul 
Timișoarei și Mitropolitul Banatului, împreună cu 
preoţii şi colaboratorii de la Centrul Eparhial.

A fost un moment de reală emoție și bucurie, 
un eveniment aș putea spune care ne-a încărcat 
de energie pozitivă, mandatându-ne să devenim 
purtătorii frumoaselor urări transmise locuitori-

lor comunei Coșteiu de către Înaltpreasfințitul Pă-
rinte Ioan, ne-a mărturisit doamna Lili Carebia l-a 
ieșirea din spațiul Palatului Mitropolitan.

La final, Înaltpreasfinţitul Părinte Mitropolit 
Ioan a împărţit colindătorilor cadouri, mulţumin-
du-le pentru frumoasele colinde interpretate cu 
multă dăruire și le-a urat sărbători binecuvântate 
de Dumnezeu.

La cinci zile după primirea la Centrul eparhial 
din Timișoara, Corul de Tineret „Lira” al comu-
nei Coșteiu a fost prezent la Concertul de Datini și 
Obiceiuri de Crăciun „Marmațiana” din Sighetul 
Marmației.

Jovana StAN
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Anca teodora JurMa  - director al școlii Gimnaziale Patrichie Popescu

Renumitul medic 
american Jonas 

Salk spunea că „părinții 
buni le dau copiilor rădă-
cini și aripi: rădăcini pentru 
a nu-și uita originile și aripi 
pentru a zbura și a se folosi 
de ceea ce i-au învățat”. Cu 
siguranță rolul părintelui 
este esențial în dezvoltarea 
unui copil, de la el preluând 

cel din urmă un întreg tipar al lumii sociale și 
al relațiilor interpersonale, pe care îl va dezvolta 
sau transforma de-a lungul vieții. Doamna direc-
tor a Școlii Gimnaziale Patrichie Popescu din 
Bata ne-a vorbit despre acest aspect:

Am vorbit la un moment dat despre lipsurile 
în educația copiilor. Spuneți-mi, în cazurile în 
care educația în familie nu e tocmai una corectă 
sau nu se desfășoară astfel încât să dea societății 
acei indivizi dezirabili, cât de mult se poate recu-
pera în școală cu ajutorul dascălilor?

4Noi încercăm să facem o diferență în 
viața lor, să însemnăm ceva pentru ei. Din pă-
cate, ați văzut în mediul urban există mai mul-
te posibilități, e posibilitatea aceasta: școală 
după școală. Aici ar presupune niște cheltuieli 
din partea părinților pe care aceștia nu le pot 
susține. Majoritatea sunt agricultori. Și atunci 
mulți nu își permit să meargă mai departe din 
cauza cheltuielilor care impun deplasarea la li-
cee. 

Care credeți că e rolul părintelui în educație? 
Vorbesc aici de educația dată copilului încă din 
fașă și pe tot parcursul devenirii lui.

4Cred că rolul părintelui este mai mare 

decât cel al dascălului. În primul rând pentru 
că, cu noi, copilul vine în contact pentru câte-
va ore, restul timpului îl petrece acasă. Copilul 
copiază ce vede acasă, de la comportament la 
atitudinea față de școală. Considerăm că elevii 
au drepturile lor pe care și le știu foarte bine, 
dar obligațiile nu și le cunosc, iar dacă le cunosc 
nu le asumă. Și aici e o problemă, în sensul că 
părintele și copilul își revendică drepturile, dar 
uită de obligații. Se mai întâmplă ca părintele 
să lase totul în seama profesorului, dar acesta 
într-o oră trebuie să predea materia, să îi ve-
rifice și nu poate ca în același timp să rezolve 
și aceste lacune. Nu există programul școală 
după școală ca să ne pregătim pentru a doua 
zi, sarcină ce rămâne în seama părinților. Din 
păcate aceștia, din neglijență, din cauza lipsei 
de timp, nu le pot acorda copiilor acest ajutor.

Care sunt valorile la care tinerii de azi țin cel 
mai mult?

4Cred că țin mult la libertatea lor, la dreptul 
acesta de a crede că viața ne pune în postura de 
a alege nestingherit. Dacă ne asumăm rolul de 
elev trebuie să răspundem la anumite cerințe 
ale societății pentru că trăim într-o comunitate 
și trebuie să respectăm anumite reguli.

Credeți că e diferită percepția tinerilor 
din ziua de azi asupra școlii și vieții față de 
generațiile trecute? Valorizau tinerii acum zece 
ani, spre exemplu,  altceva?

4Pot să mă pun în pielea mea. În momen-
tul în care am fost și eu elevă, apoi studentă, 
îmi cunoșteam obligațiile. Nu îmi permiteam 
să merg la școală fără să mă pregătesc pentru 
ziua următoare și aveam altă atitudine față 
de persoanele aflate în fața mea pe care le 

priveam cu respect, în timp ce elevilor noștri 
se întâmplă să le lipsească acest respect. Am 
înțeles că trebuie să fim cât mai apropiați de 
elevi, să fim prietenii lor, să îi încurajăm să ne 
facă confidențe, dar deschiderea aceasta pre-
supune totuși o anumită limită și o doză de 
respect, la fel ca pentru părinți. O problemă ce 
pleacă tot din familie…

Ce direcție credeți că va lua această proble-
matică? Vor reveni generațiile viitoare la valorile 
de odinioară?

4Eu sper ca, cu ajutorul nostru, copiii să 
conștientizeze că ceea ce fac e pentru ei și pen-
tru viitorul lor, pentru ceea ce doresc să devi-
nă în viață și cred că toată lumea își dorește să 
ajungă într-o poziție în care să poată să-și asi-
gure acel confort minim, un trai decent. Asta 
ne dorim cu toții, iar eu le atrag atenția mereu 
și îi rog să privească în jur felul în care trăiesc 
celelalte persoane din comunitate, cu exemple 
rele și bune, pentru ca ei să aibă termeni de 
comparație. 

V-aș ruga să încheiem acest dialog cu un me-
saj, cu un sfat pentru elevi.

4Elevilor nu le pot spune decât să priveas-
că școala ca pe o rampă de lansare spre un vii-
tor mai bun.

Iar părinților?
4Iar părinților le-aș spune să se implice 

mai mult, să fie mai activi în viața copiilor lor, 
interesați, să nu lase totul în seama școlii sau a 
elevului care de multe ori nu conștientizează; 
unii au un simț mai dezvoltat, alții nu…

Rolul pãrintelui este mai mare decât cel al dascãlului 

Dialog consemnat de
Ionela-Flavia FANU

Deși cele mai multe dintre cele 365 de 
colinde ce se cântau odată în comuna 

Bata s-au pierdut în negura istoriei, se mai gă-
sesc încă tineri cu drag de tradiție care colindă 
în vechiul spirit al celor mai frumoase cântece 
de Crăciun. Elevii școlilor „Patrichie Popescu” 

din Bata și „Teodor Pacatian” din Ususău au 
călcat pragul funcționarilor publici de la Bata 
pentru a le vesti marea sărbătoare.  Împreună 
cu întreaga comunitate, acești tineri încearcă să 
păstreze și să revitalizeze vechiul obicei al co-
lindatului. La Primăria Bata au fost primiți cu 
brațele deschise și cu multe dulciuri pe placul 
lor.

Purtătorii celor 365 de colinde
Ovidiu Adrian ROŞU

Anul acesta, Moș Crăciun a vizitat mai 
întâi cei mai mici dintre fiii bătani, la 

grădiniță! Micuții au fost încântați de venirea 
Moșului și l-au întâmpinat cu nerăbdare și entu-
ziasm. I-au cântat, l-au colindat, i-au recitat poe-
zii și au pregătit, spre deliciul bătrânului Crăciun, 
chiar și un dans. Doamna director Anca Teodora 
Jurma a fost alături de ei pentru a-i încuraja. În-
cântat, Moșul a revărsat darurile ce îi făceau sacul 
greu, spre încântarea piticilor.  E de la sine înțeles 
că și anul acesta Moşul a fost susținut de cel mai fidel ajutor: domnul primar Ion Micurescu.

Moş Crăciun a poposit la Bata
Ovidiu Adrian ROŞU
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Gabriel ILAș - primarul comunei Cenei

La Cenei anul în-
cepe sub semnul 

creativității, dar și al bunului 
lucru. Domnul primar Ga-
briel Ilaș a încercat mereu să 
satisfacă nevoile comunității, 
încercând deopotrivă să dez-
volte comuna din punct de 
vedere infrastructural și să 
promoveze activitățile cultu-
rale și spiritul multietnic spe-
cific. Anul acesta a pregătit 

comunității sale dragi o premieră culturală. Veți 
vedea mai jos despre ce este vorba: 

Domnule primar, ne întâlnim chiar la început 
de an, la ceas de bilanț am putea spune. Cum s-a 
încheiat anul 2016 pentru dumneavoastră?

4Una peste alta, putem spune că 2016 a 
fost un an care s-a încheiat cu bine, după păre-
rea mea, chiar dacă a fost un an mai greu prin 
prisma alegerilor locale, a alegerilor parlamen-
tare. Până la urmă, la nivel local cred că vom 
găsi deschidere pentru ideile noastre la noul 
Consiliu Local și la toți cetățenii pentru a pu-
tea să ducem mai departe proiectele pe care le 
avem. Vom merge pe aceeași direcție a dezvol-
tării localităților noastre, iar pe plan cultural, voi 

sprijini în continuare acțiunile ce se desfășoară 
aici. De asemenea,  vom menține colaborarea 
noastră cu Jurnalul interregional Banatul și cu 
Asociația Primăriilor din Banatul Istoric. 

Va avea anul 2017 un element de noutate în 
sfera activităților culturale?

4Da, vom încerca să organizăm anul acesta 
o nouă acțiune frumoasă: o paradă a portului 
popular la Cenei. Pentru că e o zonă caracteri-
zată de multiculturalitate, o zonă în care se în-
tâlnesc o serie de etnii. Vom reliefa  în special 
diversitatea fantastică a etnicității românești cu 
elementele sale specifice din întreaga țară, din 
zone precum Maramureș, Banat, Oltenia, Mol-
dova. Vom încerca să aducem aici frumusețile 
portului popular unitar în varietate, diversifi-
cat sub aspectul detaliilor ornamentale, a mo-
tivelor populare.  Vom face o paradă a portu-
lui popular la care bineînțeles vor lua parte și 
reprezentanții  minorităților conlocuitoare: sâr-
bi, bulgari, nemți, cu costumele tradiționale.

În ce perioadă vă gândiți să organizați această 
paradă?

4Cred că luna septembrie ar fi cea mai po-
trivită.

Ați foarte aproape și în acest an de copiii co-
munei Cenei, de elevii școlii. Ce le-ați pregătit la 

sfârșit de an?
4În fiecare an Moș Crăciun îi vizitează și le 

face cadouri. Și anul acesta Primăria s-a ocupat 
de acest aspect și a făcut posibil ca fiecare copil, 
de la grădiniță până la clasa a VIII-a, să primeas-
că un cadou sub forma unui pachețel. Dovadă 
că avem copii buni și cuminți cu care ne mân-
drim.

Aveți un mesaj pentru locuitorii comunei Ce-
nei, acum la început de an?

4Le urez tuturor locuitorilor comunei Ce-
nei, din cele două localități Cenei și Bobda mul-
tă sănătate, împlinirea tuturor dorințelor, pros-
peritate, liniște. De asemenea, le cer să aibă în 
continuare încredere și să vină oricând la noi, 
reprezentanții administrației locale, la mine per-
sonal, cu orice fel de problemă,   dar și idei și su-
gestii pentru ca împreună să facem lucruri fru-
moase și să continuăm să dezvoltăm comuna.

Vă mulțumim și vă urăm un an așa cum îl 
doriți: prosper!

4La fel vă doresc și sperăm în continuare 
la o colaborare și mai bună și la un număr mai 
mare de primării care să adere la asociația noas-
tră!

Vom încerca sã aducem aici frumuseþile portului popular 

Interviu realizat de
Ionela-Flavia FANU

În anul 1552 Banatul a căzut pradă 
turcilor. La vremea aceea Bobda pe care 

o cunoaștem azi număra abia câteva așezăminte 
omenești, construite în regiunile mai înalte de 
oamenii care se luptau neîncetat cu apa, frigul 
și fiarele sălbatice. 

În secolul al XVIII-lea, după alungarea 
turc i lor  de  căt re  aus t r iec i ,  pr incipala 
preocupare în zonă a fost stăvilirea inundațiilor 
și desecarea bălților. Împreună, români, sârbi 
și coloniști germani, zeci de mii de oameni au 
săpat șanțuri și au ridicat diguri de-a lungul 
cursurilor de apă. Era la acea vreme o muncă 
istovitoare, iar țăranii simțeau că singurii care 
vor profita de pe urma acestor lucrări vor fi 

nobilii, întrucât Casa de Austria împărțise 
acestora întinse latifundii. 

Neglijând, apoi, aceste aspecte, inundațiile 

din anii 1859-1887 s-au dovedit a fi catastrofale 
pentru culturile agricole. Digurile s-au rupt sub 
presiunea apei care a inundat zeci de mii de 
hectare. Inundații grave s-au mai produs în 
anii 1918 și între anii 1930 și 1940. Era clar 
că era nevoie de sisteme de canalizare. În 
Bobda existau 285 ha inundabile, iar investiția 
pentru canalizare se dovedea imensă. Canalele 
trebuiau să fie adânci, de trei-patru metri. 
Lucrările s-au făcut în anul 1950, când Raionul 
a planificat munca de folos obștesc la care 
au luat parte și locuitorii comunelor vecine, 
Cărpiniș și Iecea Mică. A fost nevoie de doar 
30 de zile pentru a săpa canalele respective, 
cele 285 de ha de pământ arabil putând fi 
folosite de atunci încolo.

Incursiuni în istoria Bobdei
Jovana StAN

Micuții clasei a II-a, coordonați de doamna 
învățătoare Bogdana Subin au trecut 

pragul Primăriei, așa cum este obiceiul, pentru a 
vesti marea sărbătoare a Nașterii Mântuitorului 

și pentru a aduce belșugul și voia bună și în 
casa funcționarilor publici. Cu mici emoții, 
dar și cu un entuziasm sincer, copilăresc, au 
interpretat cele mai frumoase colinde. Semn 
că tradiția românilor este păstrată în sufletul 
celor mai tineri, care continuă datina străveche 
a colindatului. Originile acestui obicei datează 
încă de pe vremea vechii Dacii, deși nu se știe 
cu exactitate momentul ab initio. În literatura 
de specialitate se subliniază că Naşterea 
Mântuitorului are o valoare pancosmică, 
evidentă în participarea la fericitul eveniment 
a întregii creații, văzute și nevăzute: cerul și 
pământul, îngerii, oamenii, păstorii, steaua de la 
Răsărit și vietățile necuvântătoare. Elevii clasei 
a II-a au reușit să exprime această bucurie prin 
glasurile lor înduioșătoare, luând parte împreună 
cu cei mari la această bucurie creștinească. Ei au 
fost  întâmpinați cu căldură și bucurie, dar și cu 

cadouri. De asemenea, fiindcă au fost cuminți, 
Moș Crăciun i-a vizitat, și nu doar pe ei, ci pe 
toți școlarii și preșcolarii localităților Cenei și 
Bobda.

Micii colindători au fost primiţi la Primărie 
Jovana StAN
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

natașa Valentina RoMAn - profesor

Direcțiile ce se prefi-
gurează în domenii-

le educației sunt tot mai greu 
de înțeles într-o lume puter-
nic tehnologizată. Odată cu 
avântul tehnologic, asistăm 
la o relativă comprimare 
a timpului. Cu siguranță 
simțim cu toții viteza seco-
lului al XXI-lea. O proble-
mă ce merită discutată, pe 

fondul galopant al transformării societăților, este 
legată de copii, educație și modul cum ar trebui 
să îi creștem. Ce ar trebui să învețe copiii noștri 
pentru a răspunde cu eficiență viitorului? Nu știm 
prea bine răspunsurile, însă doamna profesoară 
Roman a sesizat schimbările survenite în atitudi-
nea elevilor de-a lungul timpului:

Devine o problemă pregnantă aceea a dezinte-
resului copiilor pentru cultură și cărți. Elevii dum-
neavoastră se confruntă cu lacune de cultură? Vă 

întreb pentru că am cunoscut profesori care au de-
plorat această situație.

4Unii dintre ei au această problemă. Din pă-
cate, generațiile acestea care apelează foarte 
mult la internet și la alte mijloace de informare 
nu mai acordă suficientă atenție lecturii și infor-
mării, ceea ce se resimte cu siguranță la nivel de 
cunoștințe și cultură generală. Unii preferă să se 
joace mai mult decât să învețe sau să se infor-
meze.

Ce rol credeți că au părinții în această proble-
matică?

4Ar trebui, odată cu elevii, sensibilizați și 
părinții în această direcție, spun eu, pentru că 
părintele este modelul elevului, alături de profe-
sor. Părinții sunt primii care ar trebui să-i îndru-
me pe copii în această direcție.

Desfășurați în școală tot felul de activități cul-
turale…

4Da, organizăm serbări cu ocazia zilelor de 
1 Decembrie, de Crăciun. Desfășurăm câte un 

program de  colinde împreună cu doamna pro-
fesoară Adina Ignat. De asemenea, avem serbări 
de 8 martie, de sfârșit de an școlar și îi implicăm 
în diferite concursuri de cultură generală, creații 
literare și plastice.  Nu la fiecare concurs iau pre-
mii, dar încercăm să îi stimulăm să își dezvolte 
imaginația, talentul, valorile.

Sunt prezenți părinții la aceste manifestări? 
4Desigur! Pentru ei este o sărbătoare de fi-

ecare dată să asiste la aceste serbări. Asistă cu 
plăcere, mai ales la cele de 8 martie, unde ma-
mele sunt emoționate, dat fiind că este un mo-
ment dedicat lor.

Aveți în finalul dialogului nostru un mesaj pen-
tru părinți?

4Da. Elevii de astăzi sunt adulții de mâine, 
de aceea trebuie să avem grijă cum îi educăm. 
Au nevoie de modele bine definite, iar primul 
model este părintele.

Elevii au nevoie de modele bine definite 

Interviu realizat de
Ionela-Flavia FANU

Domnul primar Ioan Guțu a participat 
recent la ședința Adunării Generale 

a Acţionarilor de la Asociaţia de Dezvoltare 
Int racomunitară  „Sis tem Integrat  de 
Gestionare a Deşeurilor”. În cadrul acesteia 
s-a prezentat documentația finală  pentru 
scoaterea la licitaţie a serviciilor de operare 
şi transport al gunoaielor din județul Arad. 
„Am finalizat documentaţia, am prezentat-o 
primarilor şi reprezentanţilor comunităţilor 
locale, urmând ca această documentaţie să 
fie supusă la vot în fiecare Consiliu Local 
din judeţul nostru”, a declarat domnul 
Sergiu Bîlcea, vicepreşedinte al Consiliului 

Judeţean Arad. Membrii asociației au aprobat 
documentația finală prin vot. „Odată trecută 

de votul consilierilor locali din toate unităţile 
administrativ-teritoriale ale judeţului, vor 
fi scoase la licitaţie serviciile de operare 
şi transport. După ce se va fi implementat, 
sistemul de colectare a deşeurilor va asigura o 
colectare selectivă şi valorificarea deşeurilor 
reciclabile, într-un sistem unitar, la nivelul 
întregului judeţ”, au conchis reprezentanţii 
Consiliului Județean Arad. Acest demers se 
va dovedi a fi un pas important în colectarea 
deșeurilor, cu un impact favorabil asupra 
mediului înconjurător.

De asemenea, în ședință s-a discutat și s-a 
aprobat bugetul asociației pentru anul 2017.

Gestionarea deşeurilor- o prioritate pentru administraţia locală
Jovana StAN

„Let’s be Eco” este concursul care oferă 280 birouri și 600 
calculatoare celor mai creative școli din mediul rural. Proiectul de 
economie circulară este organizat sub egida „Let’s do it, România”  
în parteneriat cu Garda Națională de Mediu și își propune susținerea 
comunităților din mediul rural prin reutilizarea resurselor. Cele mai 
implicate 40 de școli vor primi aproximativ  calculatoare și laptopuri 
și birouri. Concursul se desfășoară între 5 ianuarie și 30 aprilie 2017 
și constă în realizarea de către elevi a unor obiecte din materiale 
reciclabile și a unor lucrări, precum machete, planșe sau desene. 
Scopul major al acestor activități ne este dezvăluit de către Andrei 
Coșuleanu, Project Manager la „Let`s Do It, Romania!”: „Protejarea 
mediului începe de la prevenirea risipei. Acesta este scopul principal al 
acestui proiect: să prevenim risipa unor resurse extrem de importante. 
Decizia partenerilor de la Garda Națională de Mediu este lăudabilă și 
este un model de preocupare a unei instituții publice pentru protejarea 
mediului și combaterea risipei. Ne bucurăm că, pe lângă protejarea 
mediului, putem sprijini și educația în mediul rural”. 

Înscrierile în concurs se fac până în data de 27 ianuarie 2017.  

Birouri şi calculatoare pentru şcolile 
din mediul rural

Jovana StAN

Domnul primar Ioan Guțu activ în ședința ADI

În prima lună a anului, președintele Klaus Iohannis a promulgat 
un proiect de act normativ, prin decret prezidențial, ce prevede 

ca pensiile sub 2000 lei să fie scutite de impozit, iar contribuția pentru 
sănătate a pensionarilor să fie plătită din bugetul de stat. Astfel mai 
este necesară doar publicarea în Monitorul Oficial pentru ca în luna 
februarie să se aplice proiectul de lege. Pensiile cu o valoare mai mică 
de 2000 lei vor fi scutite de impozit.

De asemenea, aceeași inițiativă legislativă prevede ca plata CASS 
pentru pensionari să se facă din bugetul de stat. La fel ca în cazul 
impozitului, suma reținută în prezent pentru sănătate va ajunge, 
începând din februarie 2017, în buzunarele pensionarilor.

Important pentru ca acest proiect de lege să se aplice este să apară 
în Monitorul Oficial. 

Pensiile sub 2.000 de lei vor fi scutite de impozit 
şi CASS pentru pensionari va fi plătită de stat

Jovana StAN

Veşti bune pentru instituţiile şcolare Ne-am interesat pentru dumneavoastră
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Anca DAn - viceprimar al comunei Satchinez

Anul ce tocmai a tre-
cut s-a dovedit rod-

nic pentru noua conducere 
a comunei Satchinez. Cu 
pricere, devotament și un 
efort susținut a făcut pri-
mii pași pentru dezvoltarea 
localităților pe care le au 
mereu în atenție. Doamna 
viceprimar vă vorbește des-
pre principalele proiecte ce 
vor lua ființă în anul 2017 

ca răspuns la necesitățile comunității: 
La ultima întâlnire, am înțeles că Jurnalul in-

terregional Banatul este bine primit în comunitate. 
Ceea ce nu face decât să ne bucure.

4Din punctul meu de vedere Jurnalul Bana-
tul este foarte apreciat în comunitate. Are un 

format și un conținut clar și concis. Este un lucru 
pe care  nu l-am observant la alte publicații. Oa-
menii îl citesc cu interes. Jurnalul le oferă posibi-
litatea de a se informa asupra localității lor și a 
se mândri cu comunitatea noastră, dar și asupra 
altor localități și comunități. Un mare avantaj 
pentru noi este că sunt informați în permanență  
cu privire la activitățile pe care le desfășoară Pri-
măria Satchinez.

Cu ce gânduri începe Primăria Satchinez anul 
2017?

4În anul 2017, atât eu, domnul primar Flo-
rin Cheaua, cât și cetățenii comunei ne dorim 
drumuri cât mai bune și tocmai din acest motiv 
proiectul principal este legat de infrastructura 
localităților. O altă prioritate pentru noi este 
investiția în formarea și educarea copiilor, con-
siderând că ei reprezintă temelia societății de 

mâine. De aceea ne-am gândit că o grădiniță cu 
program prelungit, o bază sportivă, precum și 
parcuri de joacă ar fi necesare pentru o copilărie 
frumoasă și o dezvoltare armonioasă a copiilor, 
dar și o realizare pentru comuna noastră.

Aveți o fetiță superbă! Cum reușiți să vă achitați 
și de îndatoririle ce vă revin prin prisma funcției pe 
care o ocupați, și să fiți alături de fetiță și de familie?

4Vă muțtumesc pentru complimente! Da, 
am o familie minunată, pe care o iubesc necon-
diționat. De aceea sunt foarte motivată să petre-
cem cât mai mult timp împreună, dar în aceeași 
măsură încerc să-mi  îndeplinesc și atribuțiile ce 
îmi revin din funcția pe care o ocup, cu răbdare 
și devotament. 

Noi vă dorim un an rodnic și frumos! 

Proiectul principal este legat de infrastructura localitãþilor 

Domnul primar Olimpiu-Florin Cheaua 
a înmânat premii şi diplome de suflet

Duminică, 18 decembrie, a fost o zi de aleasă 
bucurie pentru comunitatea creștin-ortodoxă 

din localitatea Satchinez, pentru că, la momentul 
predicii, a avut loc evenimentul premierii tuturor 
elevilor participanți la concursurile desfășurate în 
cadrul disciplinei Religie: Concursul de pictură reli-
gioasă: „Sfântul Apostol Andrei – ocrotitorul româ-
nilor” – Localitatea Biled, Concursul „Sfântul Iosif 
cel Nou de la Partoș” – localitatea Sânnicolau Mare, 
Concursul „Bucuria Nașterii Domnului” – localita-
tea Satchinez (Timișoara), Concursul „Biblia în su-
fletul elevilor” – localitatea Satchinez.

 La evenimentul premierii a participat alături de elevii școlii, de doamna director Liliana Călianu, 
de părintele paroh Rusandu Alexandru și domnul primar Olimpiu-Florin Cheaua, cel care a și înmânat 
premiile și diplomele elevilor.

Bucuria a fost cu atât mai mare, deoarece pentru prima dată concursul „Biblia în sufletul elevilor”, 
ajuns la a II-a ediție la Satchinez și a III-a de când este organizat, a fost finanțat integral de Primăria Co-
munei Satchinez. Acest concurs s-a desfășurat în data de 13 noiembrie cu ocazia zilei mondiale a Bibliei 
în Școala Gimnazială Satchinez, sub coordonarea profesorului de religie Alexandru Hrab, cu aprobarea 
doamnei Liliana Călianu, directorul şcolii şi cu purtarea de grijă a părintelui Alexandru Rusandu. Mica 
activitate s-a adresat elevilor din clasa și a VII-a, pentru care programa școlară prevede teme despre 
studierea Sfintei Scripturi.

În cuvântul din deschidere, atât prof. Alexandru Hrab, cât și părintele Alexandru Rusandu au adus 
mulțumiri speciale doamnei director, domnului primar, părintelui Sorin Lungoci, doamnei Chelmuș 
Daciana, dar și membrilor Consiliului Local al comunei Satchinez, elevilor prezenți și părinților elevilor 
pentru sprijinul acordat în buna desfășurare a acestui concurs. La rândul lor, primarul localității și di-
rectorul școlii au apreciat munca părintelui paroh, a profesorului de religie și a elevilor, asigurându-i pe 
toți că dânșii vor susține în continuare toate activitățile legate de ora de religie, dar și de viața religioasă 
a membrilor parohiei Satchinez.

Statutul pacientului în România

Din 2016, persoanele fără venituri nu mai 
sunt obligate la plata contribuţiei de asi-

gurări sociale de sănătate (CASS). Acestea, pre-
cum și persoanele care nu sunt coasigurate și cele 
care fac excepție de la plata CASS nu trebuie să 
plătească CASS dacă nu folosesc serviciile de să-
nătate publică. Cei care nu realizează venituri pot 
opta pentru plata lunară a contribuției în procent de 
5,5% din salariul minim brut pe economie, sau pot 
să facă plata doar în momentul când apelează la 
aceste servicii. Cei din urmă vor achita echivalen-
tul a 5,5% din șapte salarii minime pe economie.

Poate vă întrebați cum se accesează dosarul 
electronic de sănătate, unde pacientul poate vedea 

informațiile medicale proprii, istoricul medical 
sau sumarul de urgență. DES poate fi accesat dresa 
www.des-cnas.ro. Pentru aceasta este nevoie de o 
matrice de securitate, generată de un medic, și de o 
parolă de acces aleasă de pacient. Mai mult decât 
atât, cardul european are valabilitate dublă. Dacă 
până acum cardul european era valabil pe o perioa-
dă de șase luni, acum acesta poate fi folosit un an.

De asemenea, decontarea cheltuielilor me-
dicale din străinătate se poate face mai ușor. 
Documentația depusă trebuie să fie în limba româ-
nă, iar traducerea îi revine Casei de asigurări de 
sănătate. 

Dr. Sonia POP

Conacul Hodoni, 
ieri şi azi

Conacul Hodoni  este declarat monu-
ment istoric, fiind inclus pe lista mo-

numentelor de arhitectură a judeţului Timiş. 
Domeniul Manaszy din Hodoni are o istorie 
de aproape două secole și cuprinde un conac 
neoclasic de mici dimensiuni, dependințe ad-
ministrative și un parc - probabil în primă fază 
o grădină englezească. După anul 1989 a fost 
abandonat, căzând în paragină. În 2004 a fost 
retrocedat și restaurat, iar acum conacul a de-
venit destinația preferată în zonă când vine 
vorba despre evenimente. Situat în mijlocul 
naturii, domeniul atrage prin maiestuozitatea 
clădirii, dar și prin parcul dendrologic cu spe-
cii rare de copaci, iazul şi livada cu multe fe-
luri de pomi fructiferi.

Jovana StAN

Interviu realizat de
Ionela-Flavia FANU

Jovana StAN
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

„Dacă mă întrebaţi de ce Aquatim merge bine, aş spune că noi investim mult”
Prof. dr. Ilie Vlaicu, director Aquatim

În acest moment, un metru cub de apă 
potabilă pe care Aquatim ni-l trimite la 

robinete costă 3,11 lei, iar în 2017, nu se preco-
nizează o scumpire a tarifului, dar nici o ieftinire. 

„Nu avem de gând să majorăm preţul la apă, iar 
o ieftinire nu cred că se pune problema”, a declarat 
domnul prof. dr. Ilie Vlaicu, directorul Aquatim.

O mare parte din acest preţ la apă este folosit 
pentru cofinanţare de către Aquatim, astfel, tari-
ful nu are numai componenta de întreţinere, ci şi 
una de dezvoltare.

 „Nu vreau să mă compar cu nimeni, dar dacă 

mă întrebaţi de ce Aquatim merge bine, aş spu-
ne că noi investim mult şi de ceva vreme, chiar 
în timpul crizei economice noi am investit. Noi 
punem un leu şi investim de 4 lei. Aceşti bani pe 
care îi atragem de la Uniunea Europeană înseam-
nă foarte mult. Leul pe care îl depunem trebuie să 
îl gospodărim foarte bine, fiindcă nimeni nu îţi dă 
bani, dacă nu pui şi tu ceva. Aşadar nu cred că se 
pune problema să scumpim preţul la apă rece”, a 
explicat domnul director Ilie Vlaicu.

Amintim că după ce Aquatim a finalizat un 
proiect de 118 milioane de euro,  cu finanţare de 
la UE, începe altul în 2017 în valoare de 180 de 
milioane de euro.

Gheorghe MIRON

Aquatim începe 2017 
cu planuri investiţionale ambiţioase!

Crenguţa RADOSAV

Retrospectiva anului 2016, pentru Aqua-
tim, arată promiţător. Perspectiva este, 

de asemenea, una optimistă pentru că se vor 
investi sume şi mai mari în infrastructură şi în 
creşterea calităţii apei.

Aquatim este operator regional al judeţului 
Timiş, ce are în vizor 110 localităţi. Reţelele de 
apă se întind pe o suprafaţă de 1.700 km, cu o 
canalizare de 860 km. Totodată, se remarcă şi 
calitatea serviciilor printr-o licenţă de operare 
clasa I, sistem de management integrat calitate, 
mediu, securitate ocupaţională, certificat ISO şi 
un laborator de analiză al apei acreditat RENAR.

Lucrările propuse, în valoare de 180 de mi-
lioane de euro, vizează la nivel judeţean urmă-
toarele:

– 13 staţii de tratare de apă noi

– 52 de staţii pompare apă
– 50 rezervoare înmagazinare noi
– 13,5 km aducţiune nouă front captare
– 93,9 km extindere reţele de apă
– 232 km conducte noi de transport.
În 2016, tarifele au scăzut, conform noilor 

cote TVA de 9% apă şi 20% canalizare. Astfel 
că ultima creştere de tarif introdusă de societatea 
Aquatim a fost la 1 iulie 2014, când apa a costat 
0,00311 lei/l. Judeţul Timiş rămâne printre pri-
mele şase cele mai ieftine judeţe în privinţa pre-
ţului la litrul de apă potabilă.

Aquatim a înregistrat şi situaţii excepţiona-
le la staţia de epurare din Timişoara, cauzate de 
ploi deosebit de puternice, cu debite de 10-12 ori 
mai mari, decât cele obişnuite. Pe plan mondial 
se discută deja schimbarea normativelor de pro-
iectare pentru canalizare. Totodată, societatea a 
identificat soluţii locale de gestionare a apelor 
de ploaie prin deversare în Bega, în locuri speci-
al amenajate sau chiar şi realizarea unor bazine 
tampon de retenţie a apei pluviale în pasajele cu 
probleme.

„Anul 2016 a fost unul foarte bun pentru 
Aquatim, deoarece am finalizat un proiect mare 
de investiţii, în valoare de 118 milioane de euro. 
În acelaşi timp s-au pus premisele pentru un nou 
proiect şi un program de 180 milioane de euro, 
pentru dezvoltare în judeţul Timiş. Dacă până 

acum am dezvoltat oraşele din judeţ, acum a ve-
nit rândul comunelor. Urmează ca în mai mult 
de 50 de localităţi din Timiş să demarăm moder-
nizări, sisteme de alimentare cu apă, canalizare, 
pentru a aduce standardele de mediu la un nivel 
înalt. În 2017 sperăm să semnăm proiectul de 
180 milioane de euro, pentru că suntem într-o 
fază destul de avansată, iar proiectul este jurizat 
la mai multe niveluri”, declară Ilie Vlaicu, direc-
torul general al Aquatim.

Aquatim mai asigură că sistemul de cana-
lizare în Timişoara este perfect funcţional. În 
oraş există aproximativ 15 puncte slabe, unde 
în urma ploilor abundente, au existat probleme. 
Punctele sunt însă identificate şi se lucrează la 
această problemă.

Recomandări Aquatim 
pentru protejarea instalaţiilor de îngheţ

Crenguţa RADOSAV

Cum prognozele meteo indică tempe-
raturi extrem de scăzute, societatea 

Aquatim transmite consumatorilor câteva re-
comandări utile, pentru a preveni îngheţarea 
instalaţiilor de apă şi eventualele pagube pro-
vocate de aceasta.

Este absolut necesar ca instalaţiile de apă 
care nu sunt montate în cămine (de exemplu 
contoarele de apă din subsoluri) să fie protejate 
cu materiale termoizolante. Contoarele monta-

te în cămine sunt, în principiu, ferite de îngheţ, 
totuşi este bine să verificaţi închiderea etanşă a 
capacului căminului şi să protejaţi cu materiale 
textile contorul. În cazul în care contorul de apă 
a îngheţat, nu trebuie folosită apă fierbinte sau 

flacără deschisă pentru dezgheţarea sa.
Clienţilor le revine responsabilitatea prote-

jării de îngheţ a contoarelor montate pe propri-
etatea lor şi vor suporta cheltuielile aferente, 
când contorul s-a defectat nefiind protejat su-
ficient.

Dispeceratul Aquatim poate fi contactat 
non-stop la numerele de telefon 0256 201362 
şi 0756 119528, pentru probleme legate de ser-
viciile de alimentare cu apă şi de canalizare.
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 oaia Administraþiei
Bazinale de Apã Banat

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
cu                                                    cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Canalul Bega va redeveni navigabil
titu BOJIN, director al Administraţiei Bazinale de Apă Banat

Onorând invitația conducerii  Administra-
ţiei Bazinale de Apă Banat de a participa  

la „Conferința de presă de final de an”,  putem 
consemna la capătul întâlnirii că proiectul cu im-
pact transfrontalier „Repararea infrastructurii de 
navigație pe canalul Bega”, elaborat de Adminis-
traţia Bazinală de Apă Banat a primit finanţare din 
fondurile programului IPA -Interreg Cooperare 
Transfrontalieră România – Serbia.

Cu acest prilej, domnul Titu Bojin, directorul 
ABAB Timişoara, ne-a explicat celor prezenți că 
atât partea română, cât şi cea sârbească şi-au pro-
pus să dezvolte prin acest parteneriat infrastructura 
transportului de navigaţie pe Canalul Bega, care va 
redeveni astfel navigabil, aşa cum era el cunoscut 
înainte de 1958, când navigaţia pe canal în sectorul 
românesc a fost închisă.

Deoarece Canalul Bega navigabil, amenajat cu 
aproape 250 ani în urmă, este din punct de vedere 

hidrotehnic o construcţie cu amenajări tehnice deo-
sebite şi, mai ales, cu semnificaţie istorică, toate lu-
crările hidrotehnice pentru reabilitarea nodului hi-
drotehnic Sânmihaiu Român sunt în conformitate 
cu practicile și politicile naționale și europene și se 
încadrează în Strategia națională de management 
al riscului la inundații pe termen mediu și lung. Pe 

sectorul românesc, obiectivul principal al proiec-
tului este refacerea nodului hidrotehnic Sânmihaiu 
Român, dar pentru întreţinerea Canalului Bega în 
vederea navigabilităţii se vor achiziţiona o dragă 
și două barje. De asemenea, pentru asigurarea în 
condiţii optime a navigabilităţii se va asigura sem-
nalizarea canalului navigabil şi se va efectua şi un 
studiu de fezabilitate pentru realizarea punctului 
de trecere a frontierei.

Pe sectorul sârbesc se va urmări repararea no-
durilor hidrotehnice Srpski Itebej și Klek, achiziția 
unei drage, construcția unei piste de biciclete şi 
realizarea studiului de fezabilitate pentru realiza-
rea punctului de trecere a frontierei. Proiectul are 
o valoare totală de peste 13.800.000 euro, din care  
părţii române îi revine 6.929.795 euro, restul fiind 
accesat de către partenerii din Serbia (VDP Vode 
Vojvodine și Secretariatul Provincial pentru Coo-
perare Interregională și Administrație Regională). 
Finanţarea este nerambursabilă.

Gheorghe MIRON

ABA Banat sporeşte supravegherea râurilor în condiţii de ger puternic
Gheorghe MIRON

În condiţiile în care, conform prognozei, 
în Banat, în următoarele zile vremea va 

fi geroasă, cu valori termice situate frecvent sub 
-15 grade Celsius, Administraţia Bazinală de Apă 
Banat (ABAB) vă informează că pe râurile din 
bazinele hidrografice administrate se înregistrea-
ză formaţiuni de gheaţă (gheaţă la maluri, năboi, 
pod de gheaţă) şi care nu afectează deocamdată 
curgerea normală a apei, fiind fenomene obişnui-
te pentru această perioadă. 

Mai precis, pe tronsoane de pe râul Bega Ve-
che, de pe râul Timiş şi afluenţi, de pe râul Mo-
raviţa, şi râul Bârzava superioară şi amonte de 
lacuri, dar şi pe unii afluenţi ai Caraşului există 
poduri de gheaţă cu ochiuri sau formaţiuni de 
gheaţă plutitoare, stratul de gheaţă situându-se 
între 5-15 cm grosime. Specialiştii ABA Banat 
atrag atenţia riveranilor să nu se aventureze să 
treacă cursurile de apă pe aceste sectoare peri-
culoase. Deoarece temperaturile foarte scăzute 
se vor menţine şi în zilele următoare, suprafeţele 
îngheţate de pe cursurile de apă se pot extinde.

Gheaţa existentă pe râurile Timiş şi Bega nu 

prezintă riscuri. Monitorizarea bazinelor râurilor 
se face pentru identificarea măsurilor necesare 
prevenirii unor situaţii de urgenţă, ce ar putea fi 
provocate de acumulările de gheaţă şi de creşte-
rea debitelor. Conform ultimelor date din cadrul 
dispeceratului, debitele de apă sunt în general 
staţionare şi în scădere uşoară, fapt care nu pune 
nici o problemă în deservirea cu apă brută a loca-
lităţilor din judeţele Timiş şi Caraş-Severin, dar 
supravegherea râurilor este sporită. 

„Prin personalul tehnic din cadrul SGA-urilor 
Timiş şi Caraş-Severin, avem în vedere urmări-
rea fenomenelor care apar în această perioadă. Se 
evită executarea manevrelor la nodurile hidroteh-
nice şi se are în vedere menţinerea constantă a 
nivelurilor pe cursul de apă. Modificările de nivel 
care duc la spargerea gheţii pot afecta lucrările 
existente. Astfel, rosturile protecţiei cu dale de 
beton pe cursul Bega intravilan pot suferi distru-
geri la acţiunea presiunii gheţii. De asemenea, 
la nodurile hidrotehnice din aval, la ecluzele din 
beton se urmăreşte existenţa unui nivel constant 
pentru evitarea deteriorării betoanelor”, a spus  
Titu Bojin, directorul ABA Banat.

În această perioadă se urmăresc fluctuaţiile de 

nivel de la staţiile hidromentrice. O creştere de 
nivel semnificativă poate semnala un blocaj de 
gheaţă în aval, în zonele înguste sau în zona cotu-
rilor. În acest caz, personalul tehnic de la sisteme-
le hidrotehnice are în atribuţii localizarea acestor 
eventuale blocaje de gheaţă şi transmiterea infor-
maţiei la nivelul superior, în vederea identificării 
măsurilor necesare prevenirii unor situaţii de ur-
genţă. 

În prezent nu sunt atenţionări speciale legate 
de eventuale creşteri de debite şi acumulări de 
gheaţă. 

Monopol natural
de interes strategic
Administrația Națională „Apele Române” 

(ANAR) este o regie autonomă de inte-
res public național din România, înființată în anul 
2002 prin reorganizarea Companiei Naționale 
„Apele Române” și prin preluarea activității de hi-
drologie, hidrogeologie și de gospodărire a apelor 
de la Compania Națională „Institutul Național de 
Meteorologie, Hidrologie și Gospodărire a Ape-
lor”, în scopul administrării, păstrării integrității 
și al protecției patrimoniului public de interes 
național care constituie infrastructura Sistemului 
național de gospodărire a apelor și pentru gospo-
dărirea durabilă a resurselor de apă, reprezintă mo-
nopol natural de interes strategic.

E bine să ştiţi
Reţeaua hidrologică şi hidrogeologică din 

cadrul Bazinului Hidrografic Banat cu-
prinde:
•	 5 staţii hidrologice: Timişoara, Lugoj, Reşiţa, 

Oraviţa, Băile Herculane;
•	 80 staţii hidrometrice pe râuri;
• 8 staţii hidrometrice în bazinul reprezentativ 

Sebeş;
• 2 staţii evaporimetrice de lac;
• 73 staţii automate pe râuri pentru nivel, tempe-

ratură şi precipitaţii;
•	 22 secţiuni de măsurare a debitelor la folosinţe;
• 65 secţiuni satelit;
•	 84 izvoare hidrologice şi hidrogeologice;
•	 598 foraje hidrogeologice;
•	 49 stații automate in foraje.

Din albumul lucrărilor hidrotehnice 
aflate în administrarea Apelor Române

Imagine de la acțiunea de ecologizare 
a canalului Bega, Timișoara
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prostia se simte bine la televizor

Hotărârea mea de a urca dealurile 
Coșariului coborând la Șiștarovăț 

spre Lipova, urmând drumul ce duce la 
Bata către Săvârșin și de la Săvârșin pe 
Luntrășească, valea unde se află căsuța 
noastră dintre crestele munților Zărand în 
ninsoarea celor dintâi zile de după Crăciun, 
ne-a dovedit tuturor că o decizie bună are 
la bază o cunoaștere bună. Carevasăzică, 
cunoșteam bine măiestria bătrânului vizitiu 
în stăpânirea cailor la sanie, cunoșteam dorul 
lui pentru un astfel de drum și faptul că 
gerul nu va îngădui zăpezii să se moleșească 
de dorul soarelui. Ninge. Zurgălăii de la 
căpestrele cailor sună în platoșa gerului 
sfărămând-o în mii de clinchete adormitoare. 
Lunecăm ușor și după ceasuri bune, în vesel 
triumvirat familial ne bucurăm de căldura 
căminului nostru de iarnă. Iarna, iarna este 
un anotimp taciturn. Oare la ce s-o fi gândind 
iarna, în scurtele ei zile și lungile sale nopți 
de tăcere albă?

Pârâul din fața casei susură vesel sub 
pojchița groasă de gheață. Izolați între creste 
de munte, în apropierea sobei, fiecare din noi 
are libertatea de a simți altfel intensitatea 
vieții. Soba; aici și acum o privim ca pe 
axa lumii. În Psihanaliza focului, Bachelard 
afirmă că ideea de a freca două bețigașe 
pentru a face focul a fost inspirată de frecarea 
din timpul actului sexual. Homo erectus...

Ger; afară sunt -20 de grade. Se-aude 
liniștea crescând și prin crengi, cenușa 
argintie de ninsoare. Să cred oare că 
frigul, liniștea și singurătatea vor fi mâine 
mai prețioase decât aurul pe pământul 
suprapopulat și supraîncălzit? Așteptăm, 
ca în fiecare an, dubașii. Feciori frumoși și 
tineri, înveșmântați în portul lor strămoșesc, 
cu panglici tricolore la căciuli, vor urca prin 
neaua deasă spre casa noastră îndemnați de 
neobositul preot Romulus Francescu, pentru 
a ne vesti prin colind străvechi Nașterea 
Mântuitorului nostru Isus Cristos. Ce inimă 
cezaro-crăiască are acest preot binecuvântat! 
Ascultând colindele, redobândesc confortul 
de fetus în pântecele mamei. Stare pe care 
o întâlnesc doar în clipele de rugăciune la 
candelă. Ascultăm pe treptele casei dubașii 
colindându-ne. Binecuvântându-ne. Apoi, 
clipe de tăcere pioasă.

Ninge, de jur împrejur, pădurea se 
lasă cotropită de ninsoare. În răstimpuri, 
trosnind din încheieturile bătrâne, un stejar 
falnic transmite celor tineri salutul de lemn 
al libertății sale. În casă, limbile focului 
plescăie pe săturate în timp ce afară întreaga 
glorie a lumii încape într-un fulg de zăpadă.

*
Recitesc, amuzându-mă, scrisoarea pe 

care Fidel Castro, copil fiind, i-a trimis-o 
președintelui Statelor Unite, Franklin D. 
Roosvelt. O cunoașteți? Dacă nu, citiți-o 
și dumneavoastră: „Președintelui Statelor 
Unite. . . Dacă vreți, dați-mi o bancnotă 
verde americană de zece dolari, pentru că 
nu am văzut niciodată o bancnotă verde 
americană de zece dolari și mi-ar plăcea să 
am una. Adresa mea este: Dl Fidel Castro, 

Colegiul Dolores, Santiago de Cuba, Oriente, 
Cuba. Nu știu multă engleză, dar știu multă 
spaniolă, cred că dumneavoastră nu știți 
multă spaniolă, dar știți multă engleză, pentru 
că dumneavoastră sunteți american, dar eu nu 
sunt american...”

Fidel, fecior de moșier, elev al unui 
colegiu iezuit pentru copiii oamenilor bogați, 
îi trimite această scrisoare lui Roosvelt. Era 
în 1939 și avea 13 ani! Culmea! Roosvelt 
îi răspunde la acea scrisoare în care Fidel 
îi vorbea și despre zăcămintele minerale 
și despre plantațiile de pini din Mayari și 
despre tot felul de lucruri. Încercați să vă 
imaginați hărmălaia de pe culoarele școlii 
iezuite în care elevii strigau: „Roosvelt i-a 
trimis o scrisoare lui Fidel!”

După triumful revoluției, americanii au 
descoperit scrisoarea și au publicat-o.

Cât de ieftin se poate influența istoria. 
Anecdotic privind cursul istoriei  mă 

gândesc că dacă Roosvelt i-ar fi trimis cei 
10 dolari, poate că Fidel nu ar mai fi dat 
Americii atâtea bătăi de cap și America nu 
ar fi cheltuit miliarde de dolari pentru a 
scăpa de un marxist care nu a fost comunist 
niciodată și nici nu ar mai fi fost obligată să 
elaboreze peste 600 de planuri privind tot 
atâtea tentative de asasinat. Ultimul plan de 
atentat fiind acela în care se dorea utilizarea 
unui agent chimic care producea efecte 
asemănătoare cu cele ale LSD-ului, infectând 
aerul unui studio de televiziune în care Fidel 
urma să vorbească.

Fidel, cel mai elevat conducător de stat al 
vremii sale, a supravețuit totuși confruntărilor 
cu nu mai puțin de zece președinți ai Statelor 
Unite ale Americii: Eisenhower, Kennedy, 
Johnson, Nixon, Ford, Carter, Reagan, Bush 
senior, Clinton, Bush junior și unei părți 
din... Obama.

Dar locul acestei personalități în istorie 
îl eternizează prețuirea prietenilor săi: Jean-
Paul Sartre, Simone de Beauvoir, Graham 
Greene, Arthur Miller, Pablo Neruda, Gabriel 
García Márquez, Steven Spielberg, Ernest 
Hemingway și mulţi, mulţi alţii.

Apropo de Hemingway, Fidel spunea că 
romanul Pentru cine bat clopotele l-a ajutat 
să își dezvolte concepția despre războiul 
neconvențional din Cuba. „Carte pe care 
am citit-o pentru prima dată în perioada 
studenției. Și am citit acest roman de încă trei 
ori după aceea. Hemingway are puterea de 
a-l trimite pe cititor în mijlocul întâmplărilor.

*
Frig. O tăcere de gheață acoperă acest 

ținut muntos. Heidegger credea că drumul 
gândirii sfârșește până la urmă la tăcere. 
La tăcere îndeamnă și versurile lui Tu Mu, 
poetul secolului al IX-lea:

„În micul meu bordei un pat de-abia încape
Privesc întruna munții, turnându-mi, fără 

saț.
Ce dulce e beția când noaptea plouă și e 

vânt,
Iar vuietul lumii îmi bate zadarnic la 

fereastră.”
Sus pe creste, stejarii par plictisiți unul de 

altul, dar sus, pe muchia muntelui, un brad 
solitar  poartă cu măreție floarea zăpezii. Un 
frate mai mic al său e împodobit la noi în 
casă unde focul aprins aruncă o lumină roșie 
peste corpul mlădios al nopții și încet, încet, 
simt că intru într-un binecuvântat raport de 
cordialitate cu natura. Din scurtele deschideri 
ale televizorului aflu mereu aceleași vești: 
oamenii freamătă de nerăbdare așteptând 
divorțuri celebre, fără să știe că divorțul 
înseamnă, de multe ori, să plătești o femeie 
ca să nu mai stea cu tine, ori faptele penale 

ale unui politician, ori... Goană inutilă după 
întuneric. În România de azi, prostia se simte 
bine la televizor.                                                         

*
La orice ieșire din casă, gerul cumplit 

îmi biciuie fața cu nevăzute fascii, astfel 
încât prefer „ecranul” ferestrei, pregătindu-
mi, în apropierea lui, o bucurie: Chopin. 
Mă odihnește acest om a cărui creație are 
o delicatețe florală. Dacă Bach, Haëndel, 
Mozart ori Beethoven modelează tema ca pe 
o linie dreaptă, Chopin descrie întodeauna o 
linie curbă ca dâra unei stele căzătoare.

Seara, un film închinat unui strămoș 
îndepărtat: Alexandru, fiul lui Filip și elev 
al lui Aristotel. Oare de ce mereu „fiul lui 
Filip și elev al lui Aristotel” și niciodată fiul 
Olimpiei?

Ce destin meteoritic a avut și acest rege la 
douăzeci de ani! De dragul lui iudeii bogați 
au învățat grecește, primindu-l cu multă 
simpatie în Ierusalim. Iar el, bucuros de 
buna primire, întemeiază un splendid oraș-
port, Alexandria, într-un loc strategic, unde 
instalează o mare comunitate evreiască ce se 
bucură de aceleași drepturi ca și macedonenii. 
Din acest loc se va răspândi iudaismul în 
întreaga lume greacă.

Fulgerătoarea sa stea a căzut la treizeci 
și trei de ani, iar omul deasupra căruia a 
strălucit a fost primul pământean al cărui 
profil a figurat pe o monedă, lucru care până 
la el fusese privilegiul zeilor.

Că veni vorba, n-ar fi rău ca tinerii bogați 
ai săracei Românii să știe că gloria nu se 
poate fabrica din hârtie. Indiferent ce cap ar 
fi imprimat pe ea.

Ninge, „și-i totul alb și parcă-s rușinat / că 
singur eu lumina o întunec”.

vasile toDi


